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اما و اگرهای واردات واکسن کرونا
پس از گذشت یکسال و چند ماه از شیوع کرونا 
گزینه ای که در کنار بحث محدود کردن چرخه 
همه گیری و گسترش این ویروس منحوس مطرح 
گذراندن  از  پس  است.  واکسیناسیون  باشد  می 
مراحل  آزمایش واکسنهای مختلف ،تعدادی از آنها از 
مرحله کارآزمایی بالینی سربلند بیرون آمدند و مجوز 
ورود به کشورهای مختلف را دریافت کردند. طبق 
آخرین آمار ،۱۰ کشور امریکا، چین،  هند،  بریتانیا، 
برزیل، آلمان ، ترکیه، فرانسه، اندونزی و روسیه جزو 

بیشترین دوز تزریق واکسن کرونا از...
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توسعه به بهای خفگی 
اگرچه مطابق قانون توسعه صنعت در شعاع 5۰ 
کیلومتری اصفهان ممنوع است، اما از اواخر دهه 
8۰  تاکنون توسعه شهرک صنعتی محمودآباد بارها 
و بارها مطرح شده است، به گونه ای که 27۰ هکتار 
از اراضی اطراف به این شهرک الحاق شود. گفته می 
شود در دوره ریاست جمهوری احمدی نژاد، عده ای 
با لابی گری و از هیات وقت وزیران پروانه هایی را 
برای این توسعه گرفتند، اما در نهایت، توسعه 27۰ 
هکتاری محمودآباد در شورای برنامه ریزی استان 

رد شده است...
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قیمت دلار وارد کانال ۲۰  هزار تومانی شد؛

فصل جدید بازارها
می گویند شرایط این روزهای بازار به لحاظ ریسک سیستماتیک شباهت بسیار زیادی به سال های 9۱ و 92 دارد 
با این تفاوت که انتظارات تورمی در دوره حاضر به دلیل تغییر دولت در آمریکا و اعلام قطعی تغییر رویکرد دولت 
جدید به ایران، در حال فروکش کردن است. شاه بیت چشم انداز بازارها در سال ۱4۰۰، برگزاری انتخابات و موضوع 
برجام است و از حدود یک ماه اخیر بازار ارز با تغییرات وسیعی روبرو شده است. این تغییرات اگرچه برای بازاری که 
حساسیت زیادی به تحولات سیاسی دارد تازگی ندارد، اما ریزش پی در پی قیمت ها نشان می دهد که چشم انداز 
کاهش قیمت دلار در کوتاه مدت مثبت است. به گفته عمده تحلیلگران تغییراتی که این روزها در بازار ارز اتفاق 

می افتد نتیجه مستقیم امیدواری ها به احیای برجام است. 

گزارش
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان گفت: به دنبال سرمایه گذرای 
برای تولید انواع مختلف ساعت از جمله ساعت مچی هستیم زیرا این صنایع، کم آب 
بر و غیرآلاینده هستند. حسن قاضی عسگر، تصریح کرد: مدت هاست که به دنبال طرح 
همزیستی هستیم تا گلخانه ها را در کنار صنایعی ایجاد کنیم که پرت انرژی دارند .وی 
اضافه کرد: پرت انرژی برای گرمایش منطقه فریدن اولویت دارد و قرار است سطح زیر 

کشت گلخانه ها را در فریدن توسعه دهیم.

شهرک رمزارزاستان با سرمایه گذاری بیش از ۱۳ هزار میلیارد ریال موجب اشتغال 
مستقیم ۶85 نفر خواهند شد. معاون برنامه ریزی سازمان صمت استان اصفهان با  اعلام 
این خبر گفت: پیشتر برخی موانع قانونی باعث ترغیب افراد به احداث غیر قانونی مزارع 
ارز رمز می  شد، اما امروز با تعدیل این دستورالعمل ها احداث مزارع و استخراج رمز ارز با 
مجوزهای قانونی به راحتی انجام می شود. به گفته محمد زینلی پور تاکنون 58 فقره جواز 

تاسیس مزرعه رمز ارز در استان اصفهان صادر شده است.

پزوه  کوهستانی  رسول  نوسان:   
مدیرکل گمرکات استان اصفهان گفت: 
صادرات  تشریفات  فروردین۱4۰۰  در 
یک هزار و 8۳۶ فقره اظهارنامه به وزن  
ارزش  به  کالا  تن   84۰ و  هزار   ۱7۳
در 5  دلار  هزار  و 44۳  میلیون   ۱22
پذیرفته  انجام  اصفهان  استان  گمرک 
است که در مقایسه با سال قبل از نظر 
تعداد ۱94 درصد ، از حیث وزن ۱98 
درصد واز لحاظ ارزش ۳۶2 درصد رشد 
داشته است و درادامه گفت : در مقایسه 
فروردین سال ۱4۰۰ با ۱۳98 از نظر 
 ۱2۳ وزن  حیت  از  درصد   75 تعداد 
درصد و از لحاظ ارزش 2۰ درصد رشد 

داشته ایم .
مدیرکل گمرکات استان اصفهان با اشاره 
تعطیل پذیر نبودن گمرکات استان در 
بیان  نوروز و شیوع ویروس کرونا  ایام 
به  استان  گمرکات  کارکنان   : داشت 
صورت کشیک در ایام تعطیلات نوروز 
نوروز  تعطیلات  وپس  داشتند  حضور 
و  معاونین  و  مدیران  کامل  حضور  با 
جهت  مناسب  بندی  شیف  اعمال 
، خدمت  بهداشتی  پرونکلهای  رعایت 
رسانی به واحد تولیدی ، صادرکنندگان 
وبازرگانان درگمرکات استان و ارزیابی 
در  واحدهای تولیدی و حتی در خارج 
از وقت اداری در حال انجام بوده است .

گمرکات  فعالیت  خصوص  در  وی 
استان اصفهان به تفکیک اظهار داشت : 
اظهارنامه های صادراتی گمرک اصفهان 
۱۱79 فقره ، به ارزش 52 میلیون دلار 
و وزن 9۰ هزار تن بوده که در مقایسه 
با مدت مشابه سال قبل به ترتیب ۱88 
، ۳9۶ و 298 درصد رشد داشته است .

در  اصفهان  استان  گمرکات  مدیرکل 
خصوص صادرات گمرک کاشان اذعان 
امسال  ابتدای  ماهه  یک  در   : داشت 
تعداد ۳۳۱ فقره  اظهارنامه صادراتی به 
ارزش 4۱ میلیون دلار و به وزن 57 هزار 
تن تشریفات صادرات از طریق گمرک 
کاشان انجام پذیرفته که در مقایسه با 
مدت مشابه سال قبل به ترتیب ۱78 
،۳۰۳ و ۱5۳ درصد رشد داشته است .

دکتر رسول کوهستانی پزوه در زمینه 
صادرات گمرک مجتمع فولاد مبارکه 
گفت : در فروردین امسال تعداد ۱۱9 
فقره  اظهارنامه صادراتی به ارزش 2۱ 
تن  هزار   ۱۰ وزن  به  و  دلار  میلیون 
گمرک  طریق  از  صادرات  تشریفات 
پذیرفته  انجام  مبارکه  فولاد  مجتمع 
که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 
به ترتیب 7۰ ،4۰2 و ۱7 درصد رشد 
صادرات  زمینه  در  وی  است  داشته 
گمرک ذوب آهن گفت : در فروردین 
اظهارنامه  فقره    ۱۳5 تعداد  امسال 
صادراتی به ارزش 8 میلیون دلار و به 
وزن ۱۶ هزار تن تشریفات صادرات از 
طریق گمرک ذوب آهن انجام پذیرفته 
که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 
به ترتیب 4۶۳ ،۳۶5 و 2۶۱ درصد رشد 

داشته است .
در  اصفهان  استان  گمرکات  مدیرکل 
خصوص صادرات گمرک فرودگاه بین 
المللی شهید بهشتی اصفهان گفت : 
در یک ماهه ابتدای  امسال تعداد 72  
فقره  اظهارنامه صادراتی به ارزش 88۳ 
هزار دلار و به وزن ۱99 تن تشریفات 
ترمینال  کارگو  طریق   از  صادرات 
فرودگاه بین المللی شهید بهشتی انجام 
پذیرفته که در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل به ترتیب 72 ،۱2  و 22 برابر 

رشد داشته است.

شهرک رمزارز اصفهان رونمایی می شودتوسعه صنایع کم آب بر و غیرآلاینده
اقتصاد اصفهان

     گزارش

افزایش حجم فعالیت
گمرکات اصفهان

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

تیر  و  باز هستند  ها  بانک  و  ادارات  چرا  گویند  نوسان:می   
سختگیری ها به سمت اصناف نشانه رفته و دستور تعطیلی آنها 
صادر شده است؟! در عمل اما، مغازه های شهر، بی تفاوت از 
دستور تعطیلی و مصوبه همچنان به فعالیت خود ادامه میدهند. 
اگرچه رسول جهانگیری، رئیس اتاق اصفهان، با تایید اینکه 
برخی اصناف همچنان تخلف می کنند و باز و نیمه باز هستند، 
به ایسنا گفته که مردم اطلاع درستی از مشاغلی که در گروه 
یک هستند، ندارند و تصور می کنند که اصناف تخلف کرده اند. 
در این بین برخی مغازه ها نیز در ظاهر تعطیل هستند و فروش 
اینترنتی دارند. آنها در صفحات مجازی خود اعلام کرده اند که 
در صورت تمایل به خرید حضوری در دایرکت پیام دهید... و 
همه اینها در حالی است که رئیس کمیسیون اقتصادی اتاق 
اصناف گفته است که در اجرای محدودیت ها، اصناف قصد 
لجبازی ندارند، اما مشکلات اقتصادی اجازه تکمین نمی دهد. 
درهفته  که  است  رویدادهایی  مهمترین  خوانید،  می  آنچه 

گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛

 مخالف
 ادامه تعطیلی اصناف هستم

رئیس اتاق اصناف اصفهان با تاکید بر اینکه مخالف ادامه تعطیلی اصناف برای 
مهار کرونا هستم، گفت: باید دید آیا با تعطیلی سه هفته ای اصناف، شدت 
شیوع کرونا در اصفهان کاهش یافته است، در حالیکه آمار مبتلایان و فوتی 
های ناشی از این ویروس حکایت از چیز دیگری است. رسول جهانگیری با 
اشاره به سوء تدبیر و تصمیمات اشتباه  برای مقابله با کرونا از ابتدای امسال 
تاکنون، با بیان مثالی گفت: اگر سدی از  ۱۰ نقطه نشتی آب دارد و ما به 
جای تصمیم برای بستن آن ۱۰ نقطه، در جلسه ای به نتیجه برسیم که تنها 
یک نقطه را باید ببندیم، در این شرایط آب همچنان از 9 نقطه دیگر نشتی 
خواهد داشت. وی با بیان اینکه اصناف تنها عامل ۱۰ درصد انتقال و شیوع 
کرونا هستند، ادامه داد: ستاد ملی مقابله با کرونا در تصمیم گیری برای مهار 
کرونا، تنها یکی از ۱۰ نقطه نقل و انتقال ویروس، یک نقطه و همان اصناف را 
تعطیل کرده است و معتقدم حتی اگر ۱۰۰ درصد اصناف مغازه های خود را 
تعطیل کند، تنها ۱۰ درصد به مهار کرونا کمک می کنند. جهانگیری توضیح 
داد: دولت حاضر نیست بانک ها، اداره دارایی و فرمانداری، تامین اجتماعی 
و ... را تعطیل کند و ستاد مقابله با کرونا تنها فشار را بر روی ۱۰ درصد و 
اصناف گذاشته است. وی با اشاره به اینکه طی یک و ماه نیم گذشته اصناف 
به دلیل وضعیت کرونا به نوعی تعطیل شده اند، گفت: این گونه تصمیمات 
فرسایشی شده است و حتی اگر ۱۰ هفته دیگر هم اصناف تعطیل باشند، 

این شرایط نمی تواند برای مهار کرونا اثرگذار باشد.

خالی بودن ۷۲ درصد 
سد زاینده رود

سرپرست آب منطقه ای اصفهان با اشاره به اینکه 72 درصد سد زاینده 
رود خالی و ذخیره مخزن سد ۳87 میلیون مترمکعب است، گفت: در حال 
حاضر موضوع و خواسته های کشاورزان در دست بررسی است و ما هنوز 
چشم انتظار بارش های اردیبهشت ماه هستیم. حسن ساسانی با اشاره به 
افزایش دمای هوا و وضعیت بارش های حوضه زاینده رود، اظهار کرد: از 
ابتدای سال آبی جاری تاکنون میزان بارش های حوضه آبریز زاینده رود 
8۰7 میلیمتر بوده که این میزان در مدت مشابه پارسال ۱۰9۰ میلیمتر و در 
متوسط بلندمدت ۱۳۰۰ میلیمتر بود. وی توضیح داد: میزان بارش ها در این 
حوضه 2۶ درصد و نسبت به متوسط بلندمدت ۳8 درصد کاهش یافته است. 
سرپرست شرکت آب منطقه ای اصفهان با تاکید بر اینکه ذخیره سد زاینده 
رود ۳87 میلیون متر مکعب است، تصریح کرد: در حال حاضر تنها 28 درصد 
سد زاینده رود آب دارد و 72 درصد آن خالی است. وی اضافه کرد: سال 
گذشته در چنین روزی ذخیره آب سد زاینده رود در حالیکه آب در رودخانه 
جریان داشت، 5۶۰ میلیون مترمکعب و در متوسط بلندمدت 925 مترمکعب 
بود که میزان ذخیره سد زاینده رود در سال آبی جاری نسبت به پارسال ۳۱ 

درصد و نسیت به متوسط بلندمدت 58 درصد کاهش داشته است.

حقوق کارگران 
همچنان ناکافیست

امروز  متاسفانه  گفت:  اصفهان  استان  کارگران  نمایندگان  مجمع  رئیس 
بسیاری از کارگران برای خرید مایحتاج ضروری خود اقدام به خرید نسیه 
می کنند، چراکه در اواسط ماه پولی برای خرید کالاهای اساسی ندارند. 
عباس عظیمی اظهار کرد: مشکلات کارگران همواره وجود داشته و دارد، اما 
مسئولان و مدیران در روز کارگر تنها یادی از این قشر می کنند و دوباره تا 
سال بعد کارگر و مشکلاتش به فراموشی سپرده می شود. وی گفت: هیچ 
کارگری تمایل ندارد در روز یا هفته کارگر از وی تجلیل شود، اما در طول 

سال به حال خود رها شود.
رئیس مجمع نمایندگان کارگران استان اصفهان با اعتقاد بر اینکه مسئولان 
در روز جهانی و هفته کارگر باید دستاوردهایی که برای کارگران در زمینه 
حقوق کاری و اجتماعی این قشر به دست آورده اند را نشان دهند، گفت: 
اگرچه بعد از چانه های بسیار، دولت دستمزد ۱4۰۰ را تعیین کرد، اما 
همچنان حق مسکن کارگران را مصوب نکرده است و این ایراد در سال 
های گذشته نیز وجود داشته است. البته رقم افزایش نرخ دستمزد کارگران 
در سال ۱4۰۰ همچنان زیر خط فقر است. عظیمی تاکید کرد: ای کاش به 
جای تجلیل از کارگران حداقل حق مسکن کارگران مصوب می شد و این 

حداقل کاری بود که دولت برای روز جهانی کارگر می توانست انجام دهد.

در دایرکت پیام دهید

به گفته برخی فعالان زیست محیطی، اهالی 
شهرک صنعتی محمودآباد طی سالیان گذشته 
به روش های مختلف همچون ریختن نخاله ها، 
پسماندها و ضایعات خود در زمین های اطراف 
نسبت به این اراضی برای خود حق قابل شدند و 
بخش هایی از این اراضی را به انبار این شهرک 
تبدیل کرده اند، از سوی دیگر همزمان با این 
اقدام پروانه هایی برای آنها صادر شده که به 
نوعی اهالی محمودآباد برای خود از این اراضی 

حق قائل شدند.
در این سال ها محیط زیست و شهرداری 
بارها بارها موضع و مخالفت خود را در مورد 
اند و سید مرتضی  اعلام کرده  محمودآباد 
سقاییان نژاد- شهردار وقت اصفهان در سال 
از  باره گفته بود که شهرداری  این  92 در 
در شهرک صنعتی  و ساز  هرگونه ساخت 
تصریح  او  کند.  می  جلوگیری  محمودآباد 
داشته که شهرداری از توسعه و الحاق 27۰ 
هکتاری شهرک محمودآباد شکایت کرده و 
در استانداری این مباحث مطرح شده به طوری 
که دادستانی نیز تاکید داشته هرگونه گسترش 
در شهرک محمود آباد باید بر اساس مصوبه 

مجلس شورای اسلامی باشد.

سازمان صمت
طفره می رود

با گذشت نزدیک به یک دهه اختلاف بر سر 
و  اهالی شهرک صنعتی محمودآباد  تاکید 
محیط زیست و شهرداری با این توسعه ، گویا 
در شکایتی که از این توسعه به دیوان عدالت 
اداری شده و دستگاه قضا توسعه 27۰ هکتاری 
را غیرقانونی دانسته، اما گویا وزارت صمت در 
جواب نامه ای به دیوان عدالت اداری، بر توسعه 
27۰ هکتاری شهرک صنعتی محمودآباد در 
کنار شهر اصفهان تاکید کرده و این پروانه ها 
را قانونی دانسته است، درحالیکه این شهرک با 
صدها واحد فعال سنگبری یکی از منابع بسیار 

آلاینده هوای اصفهان است.
در پیگیری این موضوع، متاسفانه سازمان 
صمت استان اصفهان و به خصوص معاونت 
مربوطه نه تنها موضع خود را درباره توسعه 
شهرک صنعتی محمودآباد اعلام نکرد، بلکه از 
هرگونه پاسخی طفره رفت. با این وجود معاون 
امور هماهنگی اقتصادی استانداری اصفهان 
درباره توسعه 27۰ هکتاری  به این مصوبه به 
"نوسان" می گوید: با توجه به اینکه اعضای 
این شهرک صنعتی مجوزهای لازم را ندارند، 
توسعه شهرک صنعتی محمودآباد غیرقانونی 

است. حسن قاضی عسگر می افزاید: البته هیات 
امنای این شهرک مدعی هستند که برخی 
مجوزها را دریافت کرده اند و امروز شاهد تفاوت 
نظر بین اعضای هیات امنای شهرک صنعتی 
محمود آباد و دستگاه های مربوطه و متولی 
هستیم که باید با برپایی جلسات مختلف این 
موضوع حل شود. او با اشاره به اینکه توسعه 
صنعت در شعاع 5۰ کیلومتری اصفهان ممنوع 
است، تاکید می کند: بنابر آنچه پیش تر مصوب 
شده و براساس ملاحظات زیست محیطی 
این شهرک در شعاع 5۰ کیلومتری اصفهان 
است، بنابراین این توسعه دچار ایراد است و 
مدیریت استان نیز مخالف توسعه محمودآباد 
است. قاضی عسگر درباره اینکه چرا وزارت 
صمت همچنان تاکید بر این توسعه دارد، می 
گوید: به نظر می رسد وزارت صمت در جریان 
زیر مسائل نبوده و در حال حاضر طرح توسعه 

شهرک صنعتی محمود آباد منتفی است.

تعیین تکلیف 
ساخت و سازها

استاندار  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
اصفهان نیز در این باره به "نوسان" می گوید: 
مصوبه شورای برنامه ریزی استان اصفهان 
مبنی بر عدم الحاق 27۰ هکتار به شهرک 
صنعتی محمودآباد است. حجت الله غلامی 
درباره ساخت و سازهایی که در اراضی اطراف 
شهرک صنعتی محمودآباد شده، توضیح می 
دهد که به منظور ساماندهی این محدوده، تنها 
برای ساخت و سازهایی که پیشتر انجام شده 
متناسب با زمان ساخت آنها، تصمیماتی اتخاذ 
خواهد شد. او می گوید: صاحبان این ساخت 
و سازها برای تعیین تکلیف وضعیت خود می 
توانند به شهرداری مراجعه کنند و شهرداری 
براساس مصوبه شورای برنامه ریزی استان 
اصفهان به درخواست ها پاسخ خواهد داد. 
غلامی با تاکید بر اینکه در مجموع مدیریت 
استان مخالف هر گونه توسعه در شعاع 5۰ 
کیلومتری اصفهان است، در طرح ساماندهی 
ساخت و سازهای واقع در 27۰ هکتار در 
کنار شهرک صنعتی محمودآباد، این اراضی 
متناسب با زمان ساخت آنها بررسی و شورای 
برنامه ریزی تصمیمات متفاوتی بنا بر زمان 

ساخت آنها اتخاذ می کند.
از سوی دیگر معاون فنی اداره کل حفاظت 
بر  تاکید  با  اصفهان  استان  زیست  محیط 
اینکه توسعه 27۰ هکتاری شهرک صنعتی 
محمودآباد مغایر با قوانین زیست محیطی 

است، تاکید می کند که با توجه به اینکه 
آباد در شعاع 5۰  شهرک صنعتی محمود 
کیلومتری کلانشهر اصفهان واقع است، استقرار 
و توسعه صنایع در این محدوده ممنوعیت 
قانونی دارد. "حمیرا صفی قلی" می گوید: 
در مصوبه شورای برنامه ریزی استان علاوه بر 
مخالفت صریح با توسعه این شهرک به عدم 
الحاق 27۰ هکتار به شهرک تاکید شده است، 
بنابراین هرگونه توسعه این شهرک صنعتی، 
از نظر کارشناسی این اداره کل منتفی است. 
او ادامه می دهد: مخالفت اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان اصفهان با توسعه شهرک 
صنعتی محمود آباد علاوه بر استناد به قوانین 
تحمل  ظرفیت  اشباع  بر  متکی  فرادستی، 
محیط و مغایرت این توسعه با سند آمایش 

سرزمین است.
معاون فنی اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان اصفهان توضیح می دهد: در این نقطه 
از استان استقرار و فعالیت واحدهای بزرگ 
صنعتی نفتی و شیمیایی و بارگذاری ناشی از 
گازهای خروجی از فلرها و دودکش ها، تراکم 
تردد وسایل نقلیه سنگین و سبک و سایر 
بارگذاری های مربوط به فعالیت این واحدها 
عملا سلامت و تعادل این بخش از مرکز استان 
را مورد تهدید جدی قرار داده است، بنابراین 
لازم است نهایت حساسیت و دقت در هر گونه 
بارگذاری در این منطقه بر اساس توان و ظرفیت 
زیست محیطی انجام شود. به گفته صفی قلی، 
اداره کل حفاظت محیط زیست استان اصفهان 
علاوه بر تأکید بر ضرورت بهبود وضعیت یا 
توسعه کیفی زیست محیطی این شهرک، 
مجددا مخالفت کارشناسی خود را با توسعه 

کمی در منطقه محمودآباد اعلام می دارد.

توسعه متناسب 
با ظرفیت محیط

محمد کوشافر، عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد 
اسلامی نیز با اعتقاد بر اینکه توسعه صنعت 
به خصوص در شعاع 5۰ کیلومتری اصفهان، 
وضعیت آلودگی هوای این شهر را بدتر می 
"نوسان" می گوید: هر سرزمینی  به  کند، 
باید  توسعه  و  دارد  توسعه  برای  ظرفیتی 
متناسب با ویژگی های آن سرزمین انجام شود 
و امروز براساس نظر متخصصان، اصفهان دیگر 
ظرفیت توسعه بیشتر در زمینه صنعت را ندارد 
و این به محدودیت های آبی و وضعیت هوای 
اصفهان برمی گردد. به گفته او، برخی مطالعات 
نشان می دهد حمل و نقل خودروهای سنگین 

یکی از دلایل آلودگی هوای اصفهان است 
و صنعت علاوه بر آن بر بخش حمل و نقل 
بار اضافه تحمیل می کند که بر آلودگی هوا 

اثرگذار است. 
کوشافر پیشنهاد می دهد: در اصفهان ابتدا باید 
صنایع موجود ساماندهی و فناوری های آنها به 
روز شوند تا موضوع آب و هوا حل شود تا بعد 
از عبور از این دو بحران، به دنبال وضعیت و 
شرایط توسعه در صنعت باشیم، اما در شرایط 
فعلی، اصفهان از نظر آب و هوا تحمل بار اضافه 
با  باید متناسب  ندارد، چراکه بارگذاری ها 

سرزمین باشد. 
نیز  اصفهان  در  زیست  محیط  فعال  یک 
صنعتی  شهرک  توسعه  به  واکنش  در 
محمودآباد، می گوید: یکی از مسائل بسیار 
مهم زیست محیطی استان و به ویژه کلان شهر 
اصفهان بعد از مسئله آب و خشکی زاینده رود، 
وضعیت بحرانی آلودگی هوای اصفهان و برخی 
شهرهای دیگر استان است. حشمت الله انتخابی 
تصریح می کند: مقایسۀ آمار منتشر شده با 
سال های قبل، گویای کاهش روزهای هوای 
پاک و افزایش روزهای ناسالم نسبت به مدت 
مشابه است. او با اشاره به اینکه آمار مرگ ومیر 
ناشی از بیماری های قلبی ـ عروقی و تنفسی 
بسیار نگران کننده است، می گوید که به اعتقاد 
بیشتر متخصصان یکی از مهمترین دلایل 
آلودگی هوا علی رغم کاهش تردد خودروها 
به واسطۀ همه گیری کرونا، توسعۀ نامتوازن 
صنایع است به نحوی که بر اثر بارگذاری های 
بیش از حد توان اکولوژیک، محیط زیست توان 

خودپالایی را از دست داده است. 
این فعال محیط زیست با تاکید بر اینکه تراکم 
جمعیت، استقرار صنایع کوچک و متوسط و 
بزرگ، اصناف آلایندۀ متعدد، حمل و نقل و... 
در شعاع 5۰کیلومتری اصفهان، مسئلۀ بسیار 
مهم در تشدید این وضعیت است، تاکید می 
کند: متأسفانه در چنین وضعیتی همچنان 
شاهد طرح های توسعه ای شهرک ها و مناطق 
صنعتی خصوصی مانند دولت آباد، محمودآباد، 
کاوه، چرمشهر و... در شعاع 5۰کیلومتر اصفهان 
و در فاصلۀ بسیار نزدیک با مناطق مسکونی 
هستیم. انتخابی از استاندار اصفهان خواست 
تا علاوه بر دستور مقتضی در خصوص بررسی 
وضعیت زیست محیطی این مناطق دستور 
ویژه مبنی بر توقف صدورِ هرگونه مجوزِ طرح 
توسعه و بارگذاری جدید خصوصاً در شعاع 
5۰کیلومتر اصفهان همچون شهرک صنعتی 
محمود آباد و محدودۀ تحت تأثیر را صادر کند، 
چراکه ادامۀ روند فعلی علاوه بر به خطر افتادن 
سلامت تمام شهروندان، آن تعداد از صنایعی 
هم که متعهد به رعایت ضوابط و مقررات 
زیست محیطی بوده اند، با نبود آب و هوای 
سالم، با محدودیت های مختلفی حتی تعطیلی 

و مهاجرت مواجه خواهند شد.

چرا وزارت صمت بر توسعه ۲۷۰ هکتاری شهرک صنعتی محمودآباد تاکید دارد!؛ 

توسعه به بهای خفگی 
مدیریت استان تاکید دارند که هرگونه توسعه شهرک صنعتی محمودآباد منتفی است؛ اما . . . 

اگرچه مطابق قانون توسعه صنعت در شعاع 5۰ کیلومتری اصفهان ممنوع است، اما از اواخر دهه 8۰  
تاکنون توسعه شهرک صنعتی محمودآباد بارها و بارها مطرح شده است، به گونه ای که ۲۷۰ هکتار از 
اراضی اطراف به این شهرک الحاق شود. گفته می شود در دوره ریاست جمهوری احمدی نژاد، عده ای 
با لابی گری و از هیات وقت وزیران پروانه هایی را برای این توسعه گرفتند، اما در نهایت، توسعه ۲۷۰ 

هکتاری محمودآباد در شورای برنامه ریزی استان رد شده است.
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نوسان:شهردار اصفهان با تشریح 
ساخت  تشویقی  بسته  جزییات 
گفت:  اصفهان  شهرداری  ساز  و 
از  لایحه  تقدیم  با  هم  امسال 
سوی شهرداری، تصویب شورای 
فرمانداری  تائید  و  شهر  اسلامی 
رشد  قبل  سال  مانند  اصفهان 
قیمت تراکم ساختمانی به نسبت 
پلکانی  جدول  یک  در   99 سال 
مشمول مساعدت هایی شد که در 
بازه های دو ماهه اعمال می شود.  
پروانه  متقاضیان  نوروزی،  گفته  به 
گواهی  یا  ساخت  پایان  ساختمانی، 
عدم خلاف )جرائم ماده صد( اگر در 
دو ماه اول سال تقاضای خود را اعلام 
کنند پرداخت آنها طبق تعرفه سال 
99 خواهد بود. این مسئله عطف به 
گذشته هم می شود یعنی اگر فردی 
در فروردین قبل از این مصوبه پروانه 
مورد  شرایط  از  میتواند  باشد  گرفته 

اشاره استفاده کند.
درآمد  مدیرکل  ارتباط،  همین  در 
به  اشاره  با  نیز  اصفهان  شهرداری 
به  تراکم  برای  رشد   ۱۰۰ اهدای 
سازندگان ساختمان در شهر اصفهان 
براساس  گفت:  سال  اول  ماه  دو  در 
سال  ساز  و  ساخت  تشویقی  بسته 
به شهروندان  مساعدت  ارائه   ،۱4۰۰
به صورت پلکانی تا پایان سال ادامه 
دارد. نادر آخوندی با اشاره به اجرای 
بسته تشویقی ساخت و ساز شهرداری 
اصفهان، اظهار کرد: قیمت تراکم در 
سال ۱4۰۰ نسبت به سال 99 حدود 
۱5 درصد افزایش داشته است که این 
به علت در نظر گرفتن  افزایش  نرخ 
بوده  آینده  سال  دو  تا  مسکن  بازار 

است. 
شش  در  بسته  این  داد:  ادامه  وی 
مرحله پیش بینی شده است تا زمینه 
جذب سرمایه گذاران حوزه مسکن و 

ساخت و ساز را فراهم کند.
اصفهان  شهرداری  درآمد  مدیرکل 
تصریح کرد: در این بسته دو ماه اول 
سال ۱۰۰ درصد رشد تراکم را هدیه 
دادیم به همین ترتیب دو ماه بعد 8۰ 
درصد  آن ۶۰  از  بعد  ماه  دو  درصد، 
و هر دو ماه 2۰ درصد کاهش هزینه 
داشتیم و تا پایان سال این هدیه به 

صفر خواهد رسید. 
برای ماه   البته  اینکه  به  با اشاره  وی 
های اول سال ۱5 درصد اهدا افزایش 
نقدی  پرداخت  درصد   2۰ و  قیمت 
در نظر گرفته شده است، اظهار کرد: 
می  تقسیط  ماه  سه  نقدی  پرداخت 

شود.
بسته  این  کرد:  تصریح  آخوندی 
انبوه   برای  اهدا  درصد   ۳5 واقع  در 
سازان در بر دارد که می تواند رونق 
ساختمان سازی در شهر را به دنبال 
داشته باشد. وی اظهار کرد: این بسته 
گواهی  پروانه،  صدور  برای  تشویقی 
 ۱۰۰ ماده  و  کار  پایان  خلاف،  عدم 
درآمد  مدیرکل  اجراست.  قابل  هم 
شهرداری اصفهان افزود: با رونق بخش 
ساخت و ساز 25۰ شغل در این عرصه 
ایجاد می شود که می تواند به بهبود 

شرایط شهرداری ها هم کمک کند. 
وی بیان کرد: سال گذشته با اجرای 
تجربه  ساز  و  ساخت  تشویقی  بسته 
موفقی در درآمدزایی برای شهرداری 
اصفهان رقم خورد که براساس همین 
تصمیم، امسال هم این بسته با شرایط 

جدید اجرایی می شود.

همزمان با روز معلم و به پاسداشت تلاش های این قشر در راه فرهنگ و ادب جامعه 
نماد معلم با حضور شــهردار، رئیس شورای اسلامی شــهر اصفهان و تنی چند از 
معلمان شهر رونمایی شــد. این تندیس دو و نیم متری از جنس فایبرگلاس است 
که از سوی خانم قاسمی، هنرمند مجسمه ســاز اصفهانی خلق و ساخته شده،  در 
مقابل ســاختمان آموزش و پرورش ناحیه سه شهر اصفهان در خیابان ارتش نصب 

شده است.

در یکصد و شصت و نهمین جلسه علنی شورای اسلامی شــهر اصفهان از مجلد کتاب 
گزارش مکتوب عملکرد شورای اسلامی دوره پنجم شهر اصفهان با عنوان "گام پنجم" 
رونمایی شد. علیرضا نصراصفهانی، رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان کتاب گزارش 
مکتوب عملکرد شورای اسلامی دوره پنجم شهر اصفهان را نتیجه تلاش کمیسیون های 
هفتگانه و مرکز پژوهش های شورای اسلامی دانست و اظهار کرد: برای اولین بار در 22 سال 

گذشته است که گزارش عملکرد شورای شهر در قالب یک کتاب مکتوب می شود.

رونمایی از گزارش مکتوب عملکرد شورای پنجم رونمایی از نماد معلم در اصفهان

گزارش

گزارش

تشریح جزییات بسته 
تشویقی ساخت و ساز

معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار اصفهان تشریح کرد:

معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی 
شهرداری اصفهان با بیان اینکه تدوین این 
برنامه دو سال به طول انجامیده است، ادامه 
داد: برنامه راهبردی و عملیاتی اصفهان ۱4۰5 
با هدف کاهش مشکلات برنامه های پنج ساله 
قبلی تدوین شده و تلاش این بود تا سیر علمی 
و عملیاتی را طی کرده و به گونه ای برنامه ریزی 

شود که اهداف آن قابل دستیابی باشد. 
تیر ماه سال ۱۳98 در  وی اضافه کرد: در 
آسیب  راهبردی ۱4۰5  برنامه  تدوین  سیر 
شناسی برنامه های قبلی شهرداری و بررسی 
اسناد و مطالعات پشتیبان برنامه را در دستور 
کار قرار دادیم و بعد از آن تا حدود آبان 98 
جلسات متعدد هم اندیشی با ذینفعان شامل 
دانشگاهیان، دستگاه های اجرایی، خبرگان 
قبلی  و  حاضر  مدیران  شهری،  نخبگان  و 
شهرداری، اعضای شورای اسلامی شهر و تمام 
کسانی که دغدغه ای برای شهر اصفهان دارند 
را شروع و مرحله تحلیل را در آبان ماه سال 98 
عملیاتی کردیم و در مرداد ۱۳99 تحلیل همه 
آنچه از جلسات هم اندیشی انجام شد به مرحله 
تدوین رسید. صادقیان بیان داشت: در مرداد 
99 تدوین برنامه عملیاتی ۱4۰5 نهایی شد و 
در شهریور سال 99 برنامه به شورای اسلامی 
شهر اصفهان تقدیم و به تصویب اعضای شورای 

شهر رسید.

۴663 نفر ساعت هم اندیشی 
وی تاکید کرد: برای اینکه بتوانیم از طیف 
گسترده ای از دغدغه داران شهر اصفهان کمک 
بگیریم معادل 4۶۶۳ نفر ساعت از مشارکت 
تمام ذینفعان استفاده کردیم و حدود ۳۰5 
جلسه برگزار شد که در نهایت در این جلسات 
توانستیم از مرحله شناخت و تحلیل عبور کرده 

و برنامه را به تصویب برسانیم.معاون برنامه ریزی و 
توسعه سرمایه انسانی شهرداری اصفهان با اشاره 
به مهمترین ویژگی های برنامه اصفهان ۱4۰5، 
گفت: نتیجه محوری، سنجش پذیری و مشارکت 
حداکثری همه ذینفعان از مهمترین ویژگی های 
تدوین برنامه است.  وی ادامه داد: از مشکلات 
برنامه های قبلی این بود که بسیاری از پروژه های 
تعریف شده امکان به نتیجه رسیدن نداشت که با 
توجه به این ویژگی این برنامه تدوین شد تا نتیجه 
پروژه ها در طول پنج سال آینده قابل تعریف باشد 
زیرا اگر مفهوم نتیجه درک شود سنجش پذیری 

هم همراه آن خواهد بود. 
صادقیان با بیان اینکه سنجش پذیری ویژگی 
دوم برنامه اصفهان ۱4۰5 است، افزود: هر برنامه 
راهبردی در چارچوب ارزش هایی تدوین می 
شود؛ ارزش هایی که در این برنامه به آن توجه 
شده و در قالب این ارزش ها برنامه تدوین شده 
5 ارزش کلیدی مانند عدالت محوری، شجاعت، 
و  شهروندی  حقوق  رعایت  مداری،  قانون 
اعتمادسازی است. صادقیان با بیان اینکه در طول 
برنامه تلاش این بود که از ابزارهای علمی برای 
تدوین برنامه استفاده کنیم، گفت: یکی از کارهای 
مهم این بود که برنامه در چارچوب روش های 
علمی تهیه و تدوین شود که این مهم با مشارکت 

همه ذینفعان تا حد زیادی محقق شد.

هدف مهم برنامه اصفهان ۱۴۰5
وی اضافه کرد: سه هدف کلان در این برنامه در 
نظر گرفته شد که اولین هدف کاهش آلودگی 
محیطی با تمرکز بر کاهش آلاینده های هوا بود.

معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی 
شهرداری اصفهان تاکید کرد: هدف ما این 
است در سال ۱4۰5 با توجه به پروژه های 
تعریف شده شهری زیست پذیر و رقابت پذیر 

داشته باشیم که میزان آلودگی محیطی و 
آلودگی هوا به حداقل ممکن رسیده باشد. وی 
افزود: هدف کلان دوم ارتقای جایگاه ملی و بین 
المللی و جهانی شهر اصفهان با توسعه و تمرکز 
بر گردشگری، فرهنگ و هنر است و هدف سوم 

افزایش بهره وری است.
صادقیان با بیان اینکه هدف کلان اول با چهار 
هدف عملیاتی تعریف شده است، ادامه داد: 
کاهش آثار نامطلوب دفع پسماند، افزایش 
مطلوبیت حمل و نقل غیرموتوری نسبت به 
وسایل نقلیه شخصی، کاهش آلودگی ناشی از 
تردد ناوگان بار در رینگ چهارم ترافیکی شهر 
اصفهان و حفظ سرانه فضای سبز اکولوژیکی 
اصفهان با تاکید بر عدم فشار بر آب های 

زیرزمینی از جمله این اهداف است.
وی با اشاره به مجموعه پروژه های تعریف شده 
بر مبنای کاهش آلودگی محیطی با تمرکز 
بر کاهش آلایندگی هوا، گفت: توسعه مسیر 
دوچرخه به میزان 777 کیلومتر در نتیجه 
تضمین سلامت مردم و کاهش آلاینده ها، 
توسعه ویژه خطوط تراموا و اتوبوس، توسعه بی 
آر تی از جمله این پروژه ها است؛ در موضوع 
تراموا برای سال ۱4۰۰ ردیف بودجه تعیین 
شده که اگر مطالعات به نتیجه برسد امسال می 

توانیم کلنگ آن را به زمین بزنیم.
معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی 
شهرداری اصفهان ادامه داد: کاهش سرفاصله 
به پنج  از ۱۱ دقیقه  زمانی قطارهای مترو 
دقیقه در پایان برنامه با خرید واگن، توسعه 
خطوط مترو و تجهیز آن امکان پذیر می شود؛ 
هوشمند سازی ناوگان اتوبوسرانی به سیستم 
AVL که باید تکمیل شود، کاهش متوسط 
عمر ناوگان اتوبوسرانی از ۱۰ سال به 7 سال، 
تجهیز اتوبوسها به فیلترها و بهبود آنها از دیگر

برنامه های تعریف شده اصفهان ۱4۰5 بر 
مبنای کاهش آلودگی هوا است. 

افزایش استفاده از پساب و آب خاکستری 
وی با اشاره به برنامه های اصفهان ۱4۰5 در حوزه 
خدمات شهری، اضافه کرد: حفظ سرانه فضای 
سبز با توجه به وضعیت آب که خود به خود به 
معنای توسعه فضای سبز خواهد بود، کاهش 
آب مصرفی از منابع زیرزمینی، استفاده از پساب 
و آب خاکستری تا پایان ۱4۰5 و ... از جمله این 
برنامه ها است و تمام تلاشمان این است که از آب 

خام حداقل استفاده را داشته باشیم.
وی در ادامه به اهداف کلان دوم برنامه اصفهان 
۱4۰5 اشاره کرد و افزود: ارتقای جایگاه بین 
المللی شهر اصفهان با توجه و تمرکز بر توسعه 
گردشگری، فرهنگ و هنر مدنظر است که در 
این راستا تقویت صنایع دستی و محصولات 
هنری، ارتقای کمی و کیفی فضاهای شهری، 
جاذبه ها و رویدادهای متنوع، برنامه ریزی و 
استقرار ساختار دائمی گردشگری به همراه 
زیرساخت های مرتبط با آن و افزایش تصدی 
گری بخش خصوصی در مدیریت گردشگری 
انبوه از جمله برنامه های عملیاتی برای هدف 
کلان دوم برنامه اصفهان ۱4۰5 است. معاون 
برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری 
اصفهان با اشاره به پروژه های تعریف شده در 
راستای توسعه گردشگری، اظهار کرد: احداث 
شهرک صنایع دستی، طراحی و اجرای بازارچه 
منطقه  در  خاتم  محصولات صنایع دستی 
۱5، ایجاد نمایشگاه ساخت کارگاه های زنده 
صنایع دستی در فضای شهری، ایده یابی و 
ساخت هدایای ویژه به منظور معرفی کلانشهر 
اصفهان، احیای محور گردشگری چهارباغ، طرح 
مجموعه گردشگری تخت فولاد و برگزاری 
جشنواره های مختلف از جمله پروژه هایی است 
که ذیل هدف توسعه گردشگری تعریف شده و 

امیدواریم تا پایان سال ۱4۰4 محقق شود.

سنجش پذیری
ویژگی مهم برنامه اصفهان ۱۴۰5

وی با بیان اینکه یکی از ویژگی های برنامه 
اصفهان ۱4۰5 سنجش پذیری است، افزود: 
بودجه سال 99 در جاری بالغ بر 8۰ درصد 
و بودجه مصوب نیز نزدیک به ۱۰۰ درصد 
محقق شده بود اگر با همین رویکرد به برنامه 
این است  ما  بینی  نگاه کنیم پیش   ۱4۰5
که تا پایان برنامه حداقل 7۰ درصد پروژه ها 
و برنامه ها محقق شود. صادقیان در ادامه با 
اشاره به راهکارهای لازم برای ایجاد درآمدهای 
پایدار، تاکید کرد:  برنامه  ریزی لازم برای ایجاد 
درآمدهای پایدار در برنامه اصفهان ۱4۰5 انجام 
شده تا وابستگی شهرداری به منابعی همچون 
فروش تراکم و پروانه ساختمانی به حداقل 
برسد، یکی از محل  های درآمدی در نظر گرفته 
شده افزایش استفاده از مشارکت سرمایه گذاران 
فعالیت  از  حاصل  درآمد  خصوصی،  بخش 
گردشگری و جذب توریست است، همچنین 
برنامه  هایی که برای دریافت عوارض در نظر 
گرفته شده و در واقع یکی از مطالعات حال 

حاضر ما شناسایی منابع درآمدی پایدار است.

برنامه راهبردی و عملیاتی اصفهان 1405تشریح شد:

شهر زیست پذیر و رقابت پذیر
نتیجه محوری، سنجش پذیری و مشارکت حداکثری همه ذینفعان در برنامه اصفهان ۱۴۰5

citizen

 نوسان:معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار اصفهان مجموعه 
پروژه های تعریف شده در برنامه راهبردی اصفهان ۱۴۰5 به منظور 
کاهش آلودگی های محیطی با تمرکز بر کاهش تولید آلاینده های 
هوا را تشریح کرد. مسعود بنده خدا، اظهار کرد: توسعه مسیرهای 
به میزان ۷۷۷ کیلومتر، توسعه خطوط ویژه  دوچرخه سواری 
تراموا و اتوبوس و احداث خط تراموا )حدفاصل میدان جمهوری 
تا میدان آزادی( از جمله راهکارهای برنامه راهبردی اصفهان 

۱۴۰5 برای کاهش آلودگی های محیطی است.
وی تصریح کرد: افزایش نزدیک به ۱.7 برابری طول مسیرهای اتوبوس با توسعه 
خطوط BRT در خیابان های کاوه، پروین، رباط، امام خمینی، جابر انصاری و 
زیرسازی مسیر و احداث ایستگاه های خط اتوبوس تندرو هشت بهشت_آتشگاه 

از دیگر تدابیر در نظر گرفته شده در برنامه 5 ساله شهر است.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار اصفهان افزود: بر اساس برنامه راهبردی 
اصفهان ۱4۰5، کاهش سرفاصله زمانی قطارها از ۱۱ دقیقه به پنج دقیقه، 
احداث و تکمیل خط دو مترو و خرید ۱5 رام ناوگان مترو، توسعه خط یک مترو 
از عاشق آباد تا میدان استقلال برای کاهش آلودگی های محیطی ضروری است. 
وی با تاکید بر هوشمندسازی ۱۰۰ درصد ناوگان اتوبوسرانی بر اساس برنامه 
اصفهان ۱4۰5، ادامه داد: اولویت دهی به ناوگان BRT در عبور از تقاطع های 
چراغ دار، پیاده سازی و نصب تابلوهای الکترونیکی، ارسال زمان رسیدن اتوبوس ها 
به ایستگاه، توسعه و راه اندازی اپلیکیشن های ترافیکی برای تلفن همراه جهت 
مدیریت زمان شهروندان و تجهیز اتوبوس ها به فیلتر دوده از ۱5 درصد به ۶۰ 

درصد از دیگر راهکارهای کاهش آلودگی ها بر اساس این برنامه است.
بنده خدا گفت: کاهش متوسط عمر ناوگان اتوبوسرانی از حدود ۱۰ سال به 
هفت سال، فروش سالانه ۱۰۰ دستگاه ناوگان فرسوده و خرید سالیانه ۱5۰ 
دستگاه اتوبوس عادی و انبوه بر، تعامل با سایر نهادها و دستگاه های اجرایی 
جهت انتظام بخشی به تردد موتورسیکلت ها، توزین ناوگان بار با سیستم های 
توزین هوشمند ناوگان در حال حرکت WIM، توزین ناوگان بار با سیستم های 
قابل حمل )چمدانی(، مدیریت هوشمند حمل و نقل بار و کالای درون شهری 
 LEZ از طریق احداث بارنامه ها، طرح محدوده مکانی_زمانی برای ناوگان بار
و احداث پایانه های بار در مرز شهر و انتقال بار به مرکز شهر توسط ناوگان 
باری سبک از دیگر راهکارهای برنامه راهبردی اصفهان ۱4۰5 برای کاهش 

آلودگی های محیطی به شمار می رود.

جزئیات پروژه های کاهش آلودگی های 
محیطی در برنامه اصفهان 1405

 نوسان: مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شــهرداری اصفهان در مورد نوع و زمان 
سم پاشی درختان شهر که مورد نقد برخی 
زنبورداران اصفهانی قرار گرفته است، گفت: 
فرآیند سم پاشی درختان براساس فرآیندهای 
سال های قبل و با محاسبه درجه حرارتی که 
زمان حمله آفات را مشخص می کند، صورت 
گرفته است و شهرداری برای انتخاب نوع سم 
با سازمان جهاد کشــاورزی هماهنگی های 

لازم را انجام داده است.
فروغ مرتضایی نژاد با اشــاره به ســم پاشی 

درختان شهر اصفهان که از فروردین ماه آغاز 
شده است و این زمان مورد انتقاد زنبورداران 
اصفهانی قرار گرفته است، اظهار کرد: فرآیند 
انجام شده از سوی سازمان پارک ها، در سال 
جاری مشابه فرآیند سال های گذشته بوده و 
بدون تغییر در جزئیات، عملیات سمپاشــی 

انجام شده است.
وی افزود: با توجــه به اینکه در ســال های 
گذشــته هیچ ارگان یا صنفی مانند اتحادیه 
زنبورداران اعتراض یا شکایتی مبنی بر ایجاد 
خسارت یا ضرر و زیانی به شــهرداری ابلاغ 

نکرده و از طرفی وظیفه ذاتی شهرداری حفظ 
و نگهداری از فضای سبز است، این نهاد مطابق 
روال و سال های گذشته نسبت به سمپاشی 

درختان اقدام کرده است. 
مرتضایی نژاد اضافه کرد: همچنین هر سال 
سموم مورد استفاده در فضای سبز شهرداری 
پس از مذاکــره صورت گرفته بــا مدیریت 
حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان 
اصفهان برای دریافت تأییدیه و عدم مغایرت با 
مسائل زیست محیطی و نیز امکان جایگزینی 
با ســموم کم خطر و دوستدار محیط زیست 

انتخاب و خریداری می شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان:

سموم مورد استفاده با تایید جهاد کشاورزی انتخاب می شوند

معاون برنامه ریزی و توسـعه سـرمایه انسـانی شـهرداری اصفهان در تشـریح برنامه راهبردی و 
عملیاتـی اصفهـان ۱۴۰5، ششـمین برنامـه راهبردی پنج سـاله شـهر اصفهان گفـت: هدف این 
اسـت در سـال ۱۴۰5 بـا توجـه به پروژه های تعریف شـده شـهری زیسـت پذیر و رقابت پذیر داشـته باشـیم. 
علیرضـا صادقیـان در نشسـت خبـری سـه شـنبه ها با رسـانه که بـه صـورت آنلاین برگزار شـد اظهـار کرد: 
برنامـه راهبـردی و عملیاتـی اصفهان ۱۴۰5 ششـمین برنامه ای اسـت که در شـهر اصفهان توسـط شـهرداری 

تدوین شـده و به تصویب رسـیده اسـت.

گزارش
گروه شهری

مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان اعلام کرد:

 نوسان:مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان با 
بیان این که بسیاری از پروژه های محور گردشگری دولتخانه صفوی 
انجام شده یا در حال اجرا است، گفت: ساماندهی خیابان سپه، ادامه 

چهارباغ، میدان انقلاب و چهارباغ بالا در برنامه کاری امسال است.
محمد فیض اظهار کرد: امسال حدود یک هزار و ۳۶ میلیارد ریال بودجه برای این 
سازمان پیش بینی شده که در قالب آن 4۰ ردیف عمرانی برای اجرای پروژه های نوسازی 
و بهسازی در مناطق مختلف در نظر گرفته شده است. وی با اشاره به آخرین وضعیت 
بازسازی گذرهای منتهی به چهارباغ عباسی، تصریح کرد: یکی از محورهای بازآفرینی 
شهر، محور گردشگری دولتخانه صفوی است که بخش اعظم آن در مسیر میدان امام علی 
)ع(، بازار، میدان امام )ره(، خیابان سپه، چهارباغ عباسی تا باغ های هزارجریب قرار دارد.

مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان با تاکید بر اینکه بسیاری از 
پروژه های محور گردشگری دولتخانه صفوی انجام شده یا در حال اجرا است، افزود: 
ساماندهی خیابان سپه، ادامه چهارباغ، میدان انقلاب و چهارباغ بالا جز برنامه های 
کاری امسال است. فیض با بیان اینکه در تکمیل اقدامات سال گذشته ساماندهی 
گذرهای دسترسی به چهارباغ عباسی در حال انجام است، گفت: ساماندهی خیابان 
عباس آباد حدفاصل چهارباغ عباسی تا خیابان آیت الله شمس آبادی در مرحله 
نهایی است. وی از پیشرفت 92 درصدی ساماندهی محور سواره رو خیابان عباس 
آباد خبر داد و تصریح کرد: ساماندهی خیابان شیخ بهایی از دیگر پروژه های این 
سازمان به شمار می آید که در حال حاضر پیاده روهای آن تکمیل شده و برای اجرای 
بخش سواره رو به زودی برنامه ریزی می شود.مدیر عامل سازمان نوسازی و بهسازی 
شهرداری اصفهان با بیان اینکه تاکنون 95 درصد ساماندهی خیابان سید علیخان 
انجام شده است، ادامه داد: ساماندهی خیابان آمادگاه حدفاصل چهارباغ عباسی تا 
خیابان باغ گلدسته نیز تاکنون 94 درصد پیشرفت داشته است. فیض خاطرنشان 
کرد: پروژه های ساماندهی خیابان کوالالامپور و کوچه های عالم آرا و جهان آرا نیز 
در مرحله نقشه برداری و تهیه طرح است. وی با بیان اینکه گذرهای منتهی به 
چهارباغ در قسمت پیشخوان و اتصال به محور گردشگری نیز در حال اجرا است، 
تصریح کرد: ساماندهی گذرهای غربی شامل خیابان های عباس آباد، کوالالامپور و 
کوچه های عالم آرا و جهان آرا تا خیابان شمس آبادی و گذرهای شرقی حدفاصل 

چهارباغ تا باغ گلدسته است.

 ساماندهی محور گردشگری
 دولتخانه صفوی
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معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: با مصوبه جدید دولت، استخراج کنندگان رمزارز 
می توانند رمزارزهای تولید شده خود را به صرافی های مجاز عرضه کنند. مهران محرمیان 
با اشاره به تناقض های موجود مبنی بر اینکه استخراج رمز ارز آزاد است، ولی مبادله آن 
ممنوع اعلام شده است، گفت: برای رفع این تناقض، هیات دولت در مهرماه ۱۳99، مصوبه 
جدید داشت. در مصوبه سال 99 گفته شده است رمزارزهای استخراج شده را می توان در 
صرافی های معرفی شده توسط بانک مرکزی عرضه کرده تا برای امور واردات استفاده شود. 

تسهیل موانع قانونی استخراج رمزارز
مشاور وزیر بهداشت گفت: در سال ۱۳98 بالغ بر ۱7۰ هزار بچه کمتر از سال ۱۳97 به 
دنیا آمد. این خسران جمعیتی و این خسران سرمایه ای، عاطفی، علمی و اقتصادی را 
هیچکس بها نداد، اما ببینید که الان چه خبر است. به گفته وی، اتفاقات اعجاب آوری 
که درباره جمعیت در کشور رخ داده که قابل قبول نیست. اکنون میزان باروری کلی 
در کشور ما حدود ۱.۶ شده است.  یعنی حتما جمعیت افولی است. رشد جمعیت شش 

دهم است و به زودی به صفر می رسد.

رشد جمعیت ایران به صفر می رسد

منتظر 
دلار چند تومانی باشیم؟

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوســان:ایرنا در گزارشــس نوشــت: میان آن چه نمایندگان 
مجلس به عنوان بودجه مملکت تصویب کرده انــد و آن چه بدون 
آگاهی نمایندگان مردم، دســت کاری شــده و بــه دولت ابلاغ 
شــده این اختلاف های چشم گیر دیده می شــود: بودجه مجلس؛ 
359میلیاردتومان بیش تر شده. بودجه بسیج ۲۰۴6میلیارد تومان 
بیش تر، بودجه شــورای عالی حوزه های علمیه ۱۰۲میلیارد تومان 
بیش تر شده. بودجه دانش گاه امام حسین سپاه، 36۱میلیارد تومان 
بیش تر شده. بودجه سازمان تبلیغات اسلامی، ۲۰۰ میلیارد تومان 
بیش تر شده. بودجه دفتر طب سنتی در وزارت بهداشت، 5۰میلیارد 
تومان بیش تر شده ... و البته از همه چشم گیرتر، به ردیف بودجه ای 
به نام »فعالان فضای مجازی صداوسیما«، ۱5۰۰ میلیارد تومان افزوده 
شده است. براساس گزارش منتشر شده، در تغییرات تازه که بدون 
اطلاع مجلس و دولت صورت گرفته است. بودجه نهادهایی همچون 
مجلس، شــورای عالی حوزه، بسیج، ســازمان تبلیغات اسلامی، 
دانشگاه امام حسین سپاه و فعالان فضای مجازی صداوسیما به شکل 
چشمگیری افزایش داشته است. آنچه می خوانید برخی از برجسته 

ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛

خرید رای با چک برگشتی از خزانه
محسن جلالپور در یادداشتی نوشت: نگاهی به خروجی طرح ها و نظرات رسمی 
نمایندگان مجلس فعلی و همین طور مرور دیدگاه ها و نظرات برخی افراد که 
گفته می شود قصد دارند در انتخابات ۱4۰۰ شرکت کنند، حاکی از گرایش 
مجدد سیاستمداران به راه حل های پوپولیستی برای جلب رای مردم است. این 
در حالی است که اقتصاد ایران همچنان با پیامدهای زیان بار پوپولیسم دهه 
8۰ دست به گریبان است. البته شرایط فعلی با شرایط دهه 8۰ یک تفاوت 
عمده دارد، آن هم اینکه در آن دوره اقتصاد کشور از مزیت درآمدهای نفتی و 
نیز زیرساخت های فراهم آمده در نتیجه سرمایه گذاری های دولت های پیشین 
برخوردار بود و از این منظر، دست کم در کوتاه مدت جذب تاثیرات منفی 
شوک های ناشی از سیاستگذاری های عوام گرایانه در آن دوره امکان پذیر بود. اما 
در حال حاضر اقتصاد در یکی از بدترین دوران خود به سر می برد و مردم ایران 
در حال مقابله با عمیق ترین و طولانی ترین رکود تورمی تاریخ اقتصادی کشور 
هستند. سه سال پیاپی است که رشد اقتصادی منفی پنج درصدی و تورم بالای 
۳۰ درصد نتیجه عملکرد اقتصاد ایران بوده است. رکود تورمی فعلی در بستری 
از آثار به جامانده از رکود تورمی ابتدای دهه 9۰ با عمق بیشتری اقتصاد ایران 
را تحت تاثیر قرار داده است. این فعال اقتصادی اضافه کرد: هنوز رقابت های 
انتخاباتی آغاز نشده اما برخی چهره های سیاسی که سودای بالا رفتن از نردبان 
سیاست در سر دارند، به بهانه حمایت از اقشار کم برخوردار و فقیر جامعه، 
طرح هایی را پیشنهاد می کنند که در صورت اجرا به زیان همان افراد و اقشاری 

منجر می شود که این سیاستمداران مدعی حمایت از آنها هستند.

فوریت نجات بورس
علی میرزاخانی در یادداشتی با اشاره به لزوم توجه جدی به مصایب اینروزهای 
بازار سرمایه نوشت: آنچه باعث فرسایشی شدن روند اصلاح قیمت ها در بورس 
شده، همان تفکر منسوخ کنترل قیمت ها در قالب فرمول مخرب دامنه نوسان 
است که بازار سهام را به نابازار تبدیل کرده است. همزمان، بازار جدیدی جذاب 
شده است که اتفاقا نوسان بالا به جذابیت بالای آن کمک کرده است؛ جذابیتی 
که دامنه نوسان باعث حذف آن از بورس شده است. تجربه چند ماه اخیر ثابت 
کرد که با حفظ دامنه نوسان، هیچ کدام از راه حل های متنوع اعم از پول پاشی و 
غیر آن، کمکی به احیای بورس نخواهد کرد. سیاست گذار می توانست با پرهیز 
از خطای اول، از شکل گیری قیمت های غیرواقعی پیشگیری کند؛ اما اصرار 
بر جلوگیری از اصلاح قیمت ها، خطای مهلک تری است که معامله گران را از 
بورس فراری می دهد. راه نجات بورس، حذف موانع اصلاح قیمت هاست که 
اگرچه داروی تلخی است، اما توزیع اصلاح قیمت در طول زمان باعث شیرین 
شدن این داروی تلخ نمی شود، بلکه با وقت کشی مخرب، خسارت مضاعفی به 

سهامداران و اقتصاد ملی تحمیل می کند.

توهم فراگیر در مورد مسکن
علی سرزعیم در یادداشتی با عنوان توهم فراگیر در مورد مسکن نوشت: 
بسیاری از مردم و کارشناسان نسبت به بخش مسکن توهم های بزرگی دارند 
و چون قیمت این دارایی در ایران بزرگ است تصور می کنند که رونق این 
بخش به رونق کل اقتصاد می انجامد؛ درحالی که ارزش دارایی بیشتر انبساط 
بخش پولی اقتصاد را نشان می دهد. مثلا برخی تصور می کنند حالا که قیمت 
مسکن در ایران خیلی بالاست کشور ما سرمایه زیادی دارد که می تواند از آن 
برای رونق تولید استفاده کند! به این افراد باید گفت که اگر یک خانه بخواهد 
به سرمایه تبدیل شود در عین حال که کسی می فروشد باید کسی نیز خریدار 
باشد! وی ادامه داد: بررسی های اقتصادی نیز نشان داده است که رشد ناشی 
از سرمایه گذاری در بخش امور عمرانی مثل مسکن، کارخانه، راه، پل و... رشد 
کمتری از سرمایه گذاری در بخش ماشین آلات ایجاد می کند. بنابراین اگر دنبال 
رشد اقتصادی و رونق تولید هستیم، باید به سرمایه گذاری در ماشین آلات بیش 
از سرمایه گذاری در مسکن توجه کنیم و برایش ارزش قائل شویم. وی اضافه 
کرد: نکته تکمیلی اینکه الزام بانک ها به اعطای سهم خیلی بیشتری به بخش 
مسکن به هزینه عدم اعطای تسهیلات به بخش صنعت، خدمات و بازرگانی 
ممکن خواهد شد. اگر کسانی سودای رونق مسکن را در سر می پرورانند و 
بانک ها را برای این مقصود تحت فشار می گذارند، باید منتظر باشند تا گرفتاری 
بنگاه های صنعتی را در تامین سرمایه در گردش شاهد باشند. کاملا آشکار است 
که با این دست فرمان نمی توان به رونق تولید و رشد بالا رسید. نهایتا اینکه راه 
میان بر برای توسعه وجود ندارد و نمی توان از انجام کار سخت طفره رفت؛ اما 

به محصول کار سخت رسید.

دستکاری در بودجه

اهمیت چشم انداز و چشم انداز سازی در 
و  اجتماعی  اقتصادی،  سرنوشت  تعیین 
کالبدی شهرها به گونه ای است که می 
توان آن را به مثابه "قلب" فرایند برنامه 
ریزی و طراحی شهری محسوب نمود .یکی 
از ضرورت هایی که برای تحقق واجرایی 
شدن هر سند راهبردی باید مد نظر گرفته 
شود ، تدوین چشم اندازی آرمان گرایانه 
و در عین حال واقع بینانه و دست یافتنی  
می باشد. به همین دلیل صاحب نظران در 
تدوین چشم انداز ،  باید واقع بینانه بودن این 
تصویر مطلوب از  چشم انداز شهر اصفهان را  
با توجه به پتانسیل ها و ویژگی های خاص  
شهروندان اصفهانی و موقعیت منحصر به 

فرد شهر اصفهان ، مد نظر داشته باشند.
یکی از  اصول تدوین برنامه راهبردی ، تدوین 
اهداف کلان در راستای تحقق چشم انداز و 
ماموریت می باشد ، این در حالی است که 
انسجام و هم سویی بین چشم انداز تدوین 
شده و اهداف کلان  در برنامه اصفهان ۱4۰5 
دیده نمی شود و همین موضوع یکی از بزرگ 
ترین انتقادات به تدوین این سند راهبردی 
می باشد،  به عبارت دیگر، جای تردید است 
که اهداف کلان تدوین شده ، منجر به تحقق 
برای شهر  انداز های ترسیم شده  چشم 

اصفهان گردد.
همان گونه که در ذیل مشاهده می کنید 
برنامه،  این  شده  تصویب  کلان  اهداف 

عبارت اند از :  
۱. کاهش آلودگی های محیطی با تمرکز بر 

کاهش تولیدآلاینده های هوا
بین المللی  شهر  و  ارتقا جایگاه ملی   .2
گردشگری،  توسعه  بر  تمرکز  با  اصفهان 

فرهنگ و هنر

۳.  افزایش بهره وری سرمایه های سازمانی
و  چشم انداز های ترسیم شده برای شهر 

اصفهان عبارت اند از : 
• شهری اسلامی، طیب، مسجد محور، مهد 
عالمان و نخبگان، الهام بخش و مظهر تمدن 

نوین اسلامی
• شهری مردم محور با مدیریت واحد، مبتنی 
بر حکمت و دانایی، ارزش مدار و با رویکرد 

عدالت اجتماعی
• شهری خلاق با مردمی مؤمن، دانا، بانشاط، 
مسئولیت پذیر و نمونه در فرهنگ شهروندی

• شهری زیبا با سیمایی چشم نواز، سرسبز، 
آباد، روان، ایمن، سالم و هوشمند

ایرانی- معماری  با  پیشرفته  شهری   •
اسلامی، متعادل، متوازن و سازگار با هویت 

تاریخی و فرهنگی
• شهری توسعه یافته با اقتصاد و معیشت 
پویا و بهره ور، متکی برتولید علم ،فناوری و 

گردشگری و توأم با رفاه
• شهری سرآمد با جایگاه برتر جهانی در 
فرهنگ، هنر و گردشگری و بهترین شهر 

ایران برای زندگی
نگاهی اجمالی به اهداف و چشم انداز ، این 
عدم انسجام را به وضوح نمایش می دهد. 
هر چند بررسی ها نشان می دهد، این سند، 
اسناد پشتیبان جامع و کاملی دارد، اما در 
تدوین نهایی، بسیاری از نظرات ذی نفعان ، 

قابل مشاهده نیست .
مهم ترین اصلی که برای تحقق یافتن و 
اجرایی شدن هر سند آینده پژوهانه ای لازم 
است ، لزوم ارزیابی مستمر و منظم و بازنگری  

با توجه به تغییرات است. 
متاسفانه ما در کشور و سازمان های مختلف،  
تجربه ناموفقی در تحقق اسناد بالادستی 

و برنامه های استراتژیک و سند چشم انداز 
به نحوی که در برخی موارد  ایم  داشته 
چون در زمان تهیه این اسناد کلان نگری  
آینده نگری به اندازه کافی وجود نداشته 
است ، تدوین و تصویب  چنین اسنادی 
در آینده، حرکت به سوی پیشرفت را با 
محدودیت هایی مواجه می کند و در صورت 
اساسی  محورهای  برخی  گرفتن  نادیده 
و کلان روندها در زمان تدوین و سپس 
تصویب، این برنامه های جامع و استراتژیک 
خود مانعی برای توسعه و پیشرفت همگام 
و  جهانی  گسترده  و  سریع  تغییرات  با 

تکنولوژی خواهد شد . 
یکی دیگر از دغدغه های مهم برای اجرای 
موفقیت آمیز این سند راهبردی ، عدم تناسب 
تغییرات  با  ها  برنامه  این  زمانی تصویب 
این  اجرای  و  تصویب  در  حاکم  سیاسی 
برنامه ها می باشد ، همان گونه که مستحضر 
هستید ، برنامه پنج ساله اصفهان در پایان کار 
دولت و شورای شهر فعلی تدوین و تصویب 
شده است و قطعا با تغییرات سیاسی در 
کشور ، بدنه مدیریتی شهرداری نیز دست 
خوش تغییراتی خواهد شد و اینکه مدیران 
جدید به دلیل اینکه احیانا نقشی در تصویب 
و تدوین این برنامه نداشته اند، تا چه اندازه 
انگیزه و تمایل و تعلق خاطر  برای عملیاتی 
شدن این برنامه ها خواهند داشت جای 
سوال است و یکی از آسیب های جدی برای 

اجرایی شدن این برنامه در آینده خواهد بود.
از سوی دیگر ، یکی از عوامل موفقیت در 
جمله  از  اندازی  هر چشم  یافتن  تحقق 
چشم انداز شهر اصفهان ۱4۰5، لزوم توجه 
به مشروعیت و مقبولیت عمومی این چشم 
انداز است  و نباید خلائ اساسی بین تدوین 

کنندگان و اجرا کنندگان  وجود داشته 
باشد. هر چند در تدوین برنامه اصفهان 
۱4۰5 ، از نظر خبرگان و ذینفعان متعددی 
استفاده شده است، اما باید اطمینان یافت 
که آیا آراء  همه نخبگان وصاحب نظران با 
دیدگاه ها و نظرات مخالف گردآوری شده 
است؟  اگر برخی علاقه ای به همکاری و 
اعلام نظر نداشته اند دلایل شان چه بوده و 
بیشترتمرکز را بر روی جمع آوری و بررسی 

نقد و نظر مخالفان نیز صرف کنیم.
لازم به ذکر است که برای تدوین هر نوع سند 
استراتژیک و آینده پژوهی،  در نظر گرفتن 
کلا ن روند های مهم و در حال شکل گیری 
جهانی امری مهم است، چرا که بدون تردید 
جامعه ما از آثار این کلان روند ها مصون 

نخواهد بود. 
در نظر گرفتن کلان روندهایی  چون تغییر 
هرم جمعیت، بحران آب و تغییر اقلیم و هم 
چنین در نظر گرفتن مباحث نوین مطرح 
در حوزه مدیریت شهری مثل : شهرهای 
آوری   ،تاب  سبز  شهرهای   ، هوشمند 
مشارکت محور شدن اداره امور شهر  از جمله 
مفاهیم نوین وکلان روندهای در حال شکل 
گیری در مباحث مدیریت شهری است 
که جایگاه بارزی در تدوین اهداف کلان 
راهبردی شهرداری ندارد و در حد تعریف 
چند کلید واژه در بیانیه چشم انداز قابل 

مشاهده است. 
از سوی دیگر مهم ترین مواردی که باید برای 
تحقق وتضمین اجرایی شدن هرسند آینده 
پژوهی از جمله برنامه راهبردی اصفهان 
۱4۰5،در نظر گرفته شود ،  اجتماعی سازی 
و ایجاد یک گفتمان عمومی است، تا این 
سند در  همه سطوح شهری اصفهان  مورد 

پذیرش قرار گیرد.
اگرچه این سند در واقع یک برنامه راهبردی 
برای سازمان شهرداری اصفهان می باشد 
لیکن چشم انداز تعریف شده بر اساس برنامه  
هویت شهری اصفهان را ترسیم نموده است. 
ترسیم چشم انداز اصفهان زیست پذیر و 
رقابت پذیر ،ترسیم مفاهیم نوین مدیریت 
شهری  در قالب واژگانی غریب  وغیر بومی 
برای اغلب شهروندان اصفهانی هست که 
قطعا برای تحقق چنین چشم اندازی ، بومی 
سازی ، آگاهی و مشارکت مهم ترین جز 
این اکوسیستم یعنی شهروندان اصفهانی ، 

الزامی می باشد. 
در مجموع اگرچه به نظر می رسد تدوین 
برنامه اصفهان ۱4۰5 ، علمی و منطبق با 
می  استراتژیک  ریزی  برنامه  فرآیندهای 
باشد ، لیکن جایگاه بسیاری از کلید واژه 
های حیاتی در مورد شهر اصفهان ، از جمله 
صنایع خلاق، نوآوری، فناوری، کارآفرینی 
فرهنگ و هنر و زنده رود زیبا ... در این سند 

کم رنگ هستند .
در پایان ذکر این نکته ضروری است که 
اکوسیستم  یک  مثابه  به  شهرها  امروزه 
تحقق و  شوند  می  گرفته  نظر  در  زنده 
چشم انداز اصفهانی زیست پذیر و رقابت 
پذیر، با همکاری و همدلی و همراهی همه 

اجزائ این اکوسیستم محقق خواهد شد.

نقدی بر برنامه راهبردی و عملیاتی اصفهان 1405؛ 

ترسیم مفاهیم نوین با واژگانی غریب!
برای تحقق چشم انداز سند اصفهان ۱۴۰5، بومی سازی، آگاهی و مشارکت شهروندان اصفهانی الزامیست

 نوسان:اســتادیار گروه اقتصاد 
دانشگاه فردوسی مشهد گفت: 
شواهد سال 9۲ که پایان دوران 
هشت ســاله ریاست جمهوری 
بود نشــان می دهد در آستانه 
اقتصاد  اوضاع  معمولا  انتخابات 
آرام می شود و نرخ ارز رو به پایین 
می رود. بعد از انتخابات هم مسیر 
نرخ ارز بستگی به رئیس جمهور 

انتخاب شده دارد.
علی چشــمی، اضافه کــرد: اگر رئیس 
جمهور کســی باشــد کــه جوابگوی 
انتظارات مردم است، مثل سال 92 که 
بحث برجام مطرح شد، نرخ آرام می شود 
همان طور کــه در آن دوران این اتفاق 
افتاد. اما اگر رئیــس جمهوری انتخاب 
شود که موجب شــود دورنمای روابط 
بین المللی به نظر مردم مناسب نرسد، 
نرخ ارز باز هم می تواند جهش داشــته 
باشد. با این حال به نظر می رسد تا پیش 
از انتخابات ریاست جمهوری تنها عاملی 
که می تواند حســابی ورق را در بازار ارز 
برگرداند نتایج مذاکرات برجامی است. 
مذاکراتی که موجب شده عده ای منتظر 
دیدن نرخی کمتر از2۰ هزار تومان روی 

تابلوی صرافی ها باشند.
اما آیا واقعا موفقیت مذاکرات برجام در 
همان چوب جادویی است که مردم در 
انتظارش هستند؟ چشــمی پاسخ به 
این پرسش را ذیل سه بعُد »بنیادی«، 
»انتظــاری « و »هیجانــی« بررســی 
می کند. او می گوید: بعد بنیادی آن به 
شــرایط تورمی، میزان صادرات بویژه 
صادرات نفتی و تراز پرداخت ها و نتیجه 
مذاکرات برجامی بستگی دارد. البته در 
این میان از اهمیــت بودجه دولت هم 
نباید غافل بود زیــرا روی تورم اثرگذار 
است و نرخ فروش دلارهای نفتی دولت 
و کســری بودجه در بازار ارز هم نمود 

دارد.
چشــمی ادامه می دهد: اگر بر اســاس 
این فاندامنتال ها حرف بزنیم کســری 
شــدید بودجه دولت و ارقام تورم فعلی 
در کنار دورنمای صادرات ما که چندان 
خوشبینانه نیســت، به این می رسیم 
که بعید اســت نــرخ ارز از چیزی که 
هســت پایین تر بیاید و حتی نرخی که 
با این وضعیت و ساختارهای اقتصادی 
سازگار باشــد می تواند از نرخ فعلی هم 
بالاتر باشــد. او می افزایــد: اما در طرف 
دیگر ماجرا انتظارات است. اگر مذاکرات 
نتیجه مثبتی داشته باشد جامعه کمی 
خوشبین می شود. علاوه بر این گروهی 
هم باور دارند بعد از چند ســال جهش 
ارزی معمولا مدتــی اقتصاد با نرخ های 
آرام تــری مواجه می شــود. ایــن نوع 
انتظارات می تواند نرخ را از آنچه در حال 

حاضر هست پایین تر بیاورد.
علاوه بر این از نگاه این کارشناس مسئله 
هیجانات هــم در بــازار نقش آفرینی 
می کند . او در این باره می گوید: فعالان 
در بازار دارایی ها از جمله بازار ارز گاهی 
تحت تاثیــر هیجانــات ارز را با ارقامی 
می فروشــند که هفته بعد خودشــان 
باورشان نمی  شود با چنین قیمت پایینی 
دلار فروخته اند. چشمی در نهایت عنوان 
می کند که اگر مبنــا را روی انتظارات و 
هیجانات بگذاریم، نمی توانیم پیش بینی 
کنیم نــرخ ارز تا کجا پاییــن می آید. 
اما روشــن اســت که نرخی پایین تر از 
نرخ های فعلی با مسائل بنیادی اقتصاد 
ما همخوانی ندارد پس اگر نرخ پایین تر 
بیاید مقطعی است و دوباره باز می گردد.

امروزه شهرها به عنوان هسته اصلی بازیگران اقتصادی و اجتماعی نیازمند برنامه ریزی دقیق 
و بهبود مدیریت شهری به منظور تثبیت و رشد شاخص های زندگی شهرنشینی هستند . در 
وضعیت کنونی، یعنی در عصر جهانی شدن و تشدید رقابت شهرها که بر سر کسب سهم بیشتری از ثروت ها 
، استعدادهای درخشان و جلب توجه جامعه بین المللی صورت می گیرد، امر تدوین و اجرای چشم انداز برای 
شهرها، دیگر نه یک "انتخاب" بلکه به یک "ضرورت" بدل شده است.در همین راستا چشم انداز و برنامه 
راهبردی و عملیاتی اصفهان ۱۴۰5  طی دو سال و قریب به ۴663 نفر ساعت هم اندیشی،  توسط شهرداری 
اصفهان تدوین و به تصویب رسید که به گفته مدیران شهرداری ، مهمترین ویژگی های برنامه اصفهان ۱۴۰5، 

نتیجه محوری، سنجش پذیری و مشارکت حداکثری همه ذینفعان می باشد.

دیدگاه
گروه اندیشه

 نوسان: در راســتای مصوبــات دولت برای 
حمایت از بازار سرمایه بانک مرکزی اعلام آمادگی 
کرد تا نرخ تسعیر دارایی های ارزی بانک ها اصلاح 
شود. در این زمینه، عبدالناصر همتی موثر واقع 
شدن این امر در قیمت سهام بانک ها را مشروط 
به اعطای معافیت مالیات سود ناشی از تسعیر، تا 

زمان نقد شدن آنها می داند.
حال، بانک مرکزی تغییرات نرخ تسعیر ارز را پس 
از اصلاحات اعلام کرد که طبق آن نرخ تســعیر 
اقلام پولی دارایی ها و بدهی های ارزی بانک ها و 

موسسات اعتباری غیر بانکی برای گزارشگری 
مالی پایان سال مالی ۱۳99 به منظور اعمال در 
دفاتر بانک ها و موسســات اعتباری غیر بانکی و 
تهیه صورت مالی برای هر یورو ۱9 هزار تومان و 
برای هر دلار آمریکا ۱5 هزار 9۰۰ تومان تعیین 
شد. همچنین این نرخ برای ســایر اسعار نیز بر 
مبنای نرخ برابری آن به یورو در پایان اسفند 99 
تعیین می شود. این درحالی است که پیش از این 
نرخ تسعیر دارایی ها و بدهی های ارزی بانک ها 
و موسســات اعتباری غیربانکی به منظور تهیه 

صورت های مالی پایان سال ۱۳99 برای هر یورو، 
معادل ۱2 هزار و 9۰۰ تومان و برای هر دلار، ۱۱ 
هزار تومان اعلام شده بود. بنابراین، در حال حاضر 

نرخ تسعیر ارز معادل ۳2 درصد رشد کرده است.
 نرخ تسعیر عبارت اســت از نرخ تبدیل دو واحد 
پولی به یکدیگر )شــامل انواع نرخ های برابری 
رسمی، قراردادی و...( که در فرآیند تسعیر به کار 
گرفته می شــود، به  نحوی  که نتایج آن عموما با 
آثار تغییرات نرخ ارز بر جریان های وجوه نقد واحد 
تجاری و ارزش ویژه آن هماهنگی داشته باشد و 

این اطمینان را ایجاد کند که صورت های مالی، 
تصویری مطلوب از نتایج عملکرد ارائه می دهد.

در راستای حمایت از بازار سرمایه اعلام شد؛

نرخ تسعیر ارز بانک ها 15900 تومان شد
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بانک مرکزی با صدور شیوه نامه ای، مقررات ناظر بر چک های موردی را ابلاغ و حداکثر 
تعداد چک موردی قابل اعطا به هر مشتری را در هر تقاضا حداکثر دو فقره و در مجموع 
سالانه حداکثر 5 فقره اعلام کرد. بر اساس این مصوبه، در صورت نبود موجودی کافی 
برای پرداخت چک موردی صاحب حساب تا زمان پرداخت دین مشمول موارد مندرج 
در بندهای الف تا د ماده 5 مکرر این قانون و نیز محرومیت از دریافت دسته چک، صدور 

چک جدید و استفاده از چک موردی می باشد.

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و ارمنستان گفت: ارمنستان نخستین کشور برای 
اتصال ایران به منطقه اورسیا است. این شرایط به تنهایی می تواند موجبات افزایش 
تجارت بین دو کشور را فراهم کند تا از خاک ارمنستان به عنوان دروازه ای برای ورود 
به کشورهای دیگر بهره مند شویم. هرویک یاریجانیان، افزود: تعرفه تجاری این کشور 
با کشورهایی مانند کانادا چهار درصد است. می توان از این شرایط برای عرضه کالاهای 

ایرانی به جهان بهره برد.

 نوســان:  در ابتدای ســال 
جــاری واردات کاغــذ در دو 
بخش »خمیر کاغذ« و »چاپ و 
تحریر« افزایش یافته اما کاغذ 
روزنامه با کاهــش مواجه بوده 

است.

به گزارش نوســان و به نقل از ایسنا، 
بررسی جریان واردات کاغذ در سال 
جــاری و در فروردین مــاه در آمار 
گمرک ایران نشان می دهد که ۱2 
هزار تن خمیر کاغذ به ارزش ۱۰.2 
میلیون دلار وارد شــده در حالی که 
در فروردین ماه ســال گذشته این 
واردات 7.7 هزار تــن به ارزش 5.۳ 

میلیون دلار بوده است. 
بر این اساس واردات خمیر کاغذ در 
سال جاری از لحاظ وزنی 55 درصد 

و ارزش 89 درصد افزایش دارد.
 بر اساس این گزارش، کاغذ چاپ و 
تحریر نیز با افزایــش واردات در ماه 
ابتدایی امســال مواجه بوده است؛ 
به طــوری کــه ۱5.۶ هــزار تن به 
ارزش ۱2.5 میلیــون دلار واردات 
صورت گرفتــه ولی در ماه مشــابه

 سال گذشــته این واردات 8.9 هزار 
تــن بــه ارزش 8.۱ میلیــارد دلار 

گزارش شده بود. 
بنابر این واردات کاغذ چاپ و تحریر 
از نظر حجمی 74 درصــد و ارزش 

دلاری 54 درصد افزایش دارد.
 همچنین این گــزارش تاکید دارد 
کــه واردات کاغــذ روزنامه کاهش

 یافته است. 
بر این اساس، در مورد کاغذ روزنامه، 
واردات ۱۱8.9 تن بــه ارزش ۶7.2 
هــزار دلار صورت گرفته اســت که 
در مقایســه با سال گذشــته بیانگر 

کاهش در این بخش است. 
این در حالی اســت که در فروردین 
ماه پارسال 2۳5.۱ تن کاغذ روزنامه 
بــه ارزش ۱۰8.۱ هــزار دلار وارد

 شده بود.
گفتنی اســت که اخیرا قیمت کاغذ 
بــا افزایش مواجــه شــده و آنطور 
که مســئولان مربوطــه در اتحادیه 
چــاپ  صنعــت  صادرکننــدگان 
گفته انــد ، افزایش قیمــت جهانی 
کاغذ، مصوبه تجــاری برای افزایش 
نــرخ ارز مبنــای حقــوق ورودی، 
ارز و  محدودیت هــای تخصیــص 
واردات از جملــه دلایل مشــکلات 
ایجاد شــده در بازار کاغذ است که 
موجب افزایــش 2۰ تا 25 درصدی 
قیمت کاغذ تحریر و مقوا نیز  شــده 

است. 

و  پیش بینی ها  لابه لای  در  هرچند 
گمانه زنی هایی که می شود گزاره هایی از عدم 
لغو کامل تحریم ها نیز به گوش می رسد، با این 
حال حتی تغییرات کوچک در تصمیمات 
نیز  ایران  قبال  در  آمریکا  دولت  سیاسی 
می تواند بازار ارز را تکان دهد. شاید بتوان گفت 
که سهم آزادسازی منابع بلوکه شده در کاهش 
قیمت ارز پررنگ تر باشد، چه آنکه بازار امیدوار 
است بازگشت این منابع ارزی بتواند مسیر 
پاسخگویی به تقاضای ارز را تسهیل و برابری 

عرضه در برابر تقاضا را ممکن کند. 
بنابراین در کوتاه مدت می توان روند تغییرات 
قیمت ارز را به دو عامل گره زد؛ نخست 
نتیجه بخش بودن مذاکرات وین و پاسخ 
مثبت آمریکا به درخواست ایران مبنی بر 
لغو بخشی از تحریم ها و دوم نیز صدور مجوز 
آزادسازی منابع بلوکه شده ایران که بنا بر 
آخرین اطلاعات اعلامی حجم این منابع به 

بیش از 5۰ میلیارد دلار می رسد.
در بلندمدت اما باید عوامل دیگری را در حفظ 
و پایداری قیمت ها دخیل دانست. گروهی 
معتقدند، آنچه در بلندمدت می تواند ضامن 
پایداری قیمت دلار باشد سیاست هایی است 
که در داخل از سوی دولت و بانک مرکزی 
انتظار  باید  این ترتیب  به  اتخاذ می شود. 
داشته باشیم که دلار در بلندمدت تحت تاثیر 
سیاست هایی که دولت چه در زمینه بازارهای 
مالی و چه در زمینه بازار پول اتخاذ می کند 
ارزشگذاری شود. به اعتقاد این افراد تورم 
بالایی که در اقتصاد ایران حادث شده عملا 

مانع از آن می شود که با ارزپاشی بتوان مسیر 
کاهش قیمت ارز را هموار کرد.

نرخ ارز متناسب
با نرخ تورم

سید محمد صادق الحسینی، در یادداشتی 
معتقد است: بازار ارز طی هفته های اخیر روند 
نزولی به خود گرفته و این روند طی هفته اخیر 
تقویت شده است. با این حال از شش ماه قبل 
نیز پیش بینی می شد که به دلیل تغییر شرایط 
بین المللی، امکان بازگشت ارزهای بلوکه شده 
و همچنین افزایش فروش نفت و در نتیجه 
دریافت ارزهای ناشی از آن، قیمت دلار به 
زودی تا 2۰ هزار تومان نیز کاهش قیمت 

داشته باشد.
این کارشناس ارشد اقتصادی  ادامه می دهد: 
عواملی که گفته شد باعث افزایش دارایی های 
خارجی بانک مرکزی می شود. در این شرایط 
سیاستگذار پولی مکلف می شود معادل ریالی 
این منابع ارزی را در اختیار دولت قرار دهد 
که همین مساله باعث افزایش پایه پولی و 
نرخ تورم می شود. یکی از اقداماتی که بانک 
مرکزی به جهت مقابله با اثرات ناشی از تبدیل 
دلار به ریال در پیش می گیرد تزریق ارز به 
بازار است که امکان کاهش بیشتر قیمت ارز 
را فراهم می کند. با این حال کاهش قیمت ارز 
به زیر 2۰ هزار تومان منطقی نبوده و انتظار 
می رود این مساله صنایع را گرفتار بیماری 
هلندی کند که عوارض اصلی این بیماری 
نیز نابودی بخش صنعت و اشتغال خواهد 

بود. در عین حال باید جلوی نوسانات گاه و 
بیگاه قیمت ارز را نیز گرفت. این مهم از طریق 
دستور و صدور بخشنامه امکان پذیر نمی شود 
و راه حل اصلی آن از مسیر کنترل تورم 
می گذرد. سیاست ارزی در ایران یک سیاست 
درون زاست به این معنی که چون این ارزها 
وارد بودجه دولت می شود بانک مرکزی تنها 
از مسیر عرضه دارایی های خارجی خود قادر 
به کنترل تورم است. تجربه نشان داده که این 
مساله همواره باعث بروز تورم شده و بانک 
مرکزی نیز برای مقابله با این مساله چاره ای 
جز تزریق ارز به بازار نداشته است. با این حال 
پیامد این مساله این است که در دوره هایی 
که ذخایر ارزی بانک مرکزی رو به کاهش 
ارز  قیمت  متوالی  جهش های  می گذارد 
اتفاق می افتد. صادق الحسینی تاکید دارد: 
بنابراین جدا شدن درآمد نفتی از بودجه 
جاری دولت و تامین مالی غیرتورمی کسری 
بودجه که در کوتاه مدت از طریق فروش زمین 
و شرکت های دولتی، در میان مدت از طریق 
فروش اوراق و در بلندمدت از طریق اصلاح 
نظام مالیاتی و نظام یارانه های پنهان انرژی 
انجام می شود یکی از راه حل های ممکن برای 
مقابله با جهش نرخ ارز است. بنابراین مقابله با 
جهش نرخ ارز نیاز به اصلاح سیاست مالی و 
یا بودجه ای دولت دارد که این مهم نیز در گام 
نخست با حذف درآمد نفتی از بودجه ممکن 
می شود. وی در پایان تصریح می کند: بنابراین 
تا زمانی که در اقتصاد تورم وجود داشته باشد 
جهش نرخ ارز طبیعی خواهد بود و دولت نیز 

چاره ای نخواهد داشت جز آنکه نرخ ارز را 
متناسب با نرخ تورم بالا ببرد. با این حال دولت 
می تواند از سه مسیر یادشده کسری بودجه را 
مداوا و از روش های غیرتورمی منابع مالی خود 
را تامین کند تا بتوان از تسری این مساله بر 

بازار ارز جلوگیری کرد.

پیش بینی های خودتحقق پذیر 
ایران  دانان  اقتصاد  انجمن  کل  دبیر 
بایدن،  زمانی که  از  معتقد است: درست 
رییس جمهور آمریکا شد این فرضیه به میان 
آمد که به زودی وارد فاز تعلیق در بازارهای 
موازی اعم از ارز، سکه، سهام، خودرو و مسکن 
خواهیم شد. با شروع مذاکرات نیز گام رو به 
جلویی برداشته شد و پیام های مثبتی از این 
مخابره  حال  در  دیپلماتیک  نشست های 

شدن به بازار است. 
پیمان مولوی  اضافه می کند: بر اساس یک 
داده تاریخی که پیش از این بارها در ایران 
اتفاق افتاده اگر مذاکره ای صورت بگیرد و 
منابع ارزی بلوکه شده وارد چرخه اقتصادی 
کشور شود شاهد کاهش قیمت دلار خواهیم 
بود. با همین استناد رفتار احتیاطی بازیگران 
بازار تقویت شده و این افراد از خرید ارز پرهیز 
می کنند. در عین حال شرکت ها و افرادی که 
قبلا دلار را با متوسط قیمت 25 هزار تومان 
خریداری کرده بودند تا آن را سپری در برابر 
تورم بدانند، به دلیل چشم انداز کاهشی قیمت 
ارز در حال فروش دلارهای خود هستند. در 
علم اقتصاد به این مساله پیش بینی های 
خودتحقق پذیر گفته می شود به این معنا 
که افرادی که نگران کاهش بیشتر قیمت 
ارز هستند به عنوان فروشنده در بازار حاضر 
کاهش  روند  تقاضا  عدم  این  و  می شوند 

قیمت ها را تقویت می کند.
مولوی تصریح می کند: از اینجا به بعد اگر 
محرکی به نام دولت یا منابع ارزی آزاد شده 
وجود داشته باشد و دولت رویکرد خود مبنی 
بر کاهش قیمت ارز را حفظ کرده باشد، 
شاهد کاهش بیشتر قیمت ارز نیز خواهیم 
بود. اما پایایی قیمت دلار بعد از کاهش 
قیمت ارز تنها به سیاست های ارزی کشور 
و نیز رشد اقتصادی کشور برمی گردد. در 
صورتی که رشد اقتصادی اتفاق بیفتد و این 
رشد استمرار داشته باشد و قدرت اقتصادی 
اضافه شود می توان به پایا ماندن قیمت دلار 
امیدوار بود. با این حال بر هم خوردن توازن 
واردات و صادرات بعد از ریزش قیمت دلار 
در دوره زمانی کوتاه مدت نیز می تواند پایایی 
قیمت دلار را خدشه دار کند. وی تاکید می 
کند: چنان چه دولت بتواند نفت بیشتری 
بفروشد و صادرات افزایش پیدا کند )عوامل 
برونزا( و رشد اقتصادی مثبت اتفاق بیفتد 
)عامل درون زا(، می توان آن را اهرمی قوی 
برای حفظ پایداری قیمت دلار دانست؛ اما 
چنانچه نرخ دلار به صورت دستوری تثبیت 
شود و رشد اقتصادی اتفاق نیفتد به زودی 
شاهد رها شدن فنر ارزی و شکل گیری دوباره 

جهش های ارزی خواهیم بود.

فصل جدید بازارها

تعرفه تجاری ارمنستان با کانادا ۴ درصد استابلاغ شیوه نامه چک های موردی
 دورنما

قیمت دلار وارد کانال 20  هزار تومانی شد؛ یادداشت

آخرین وضعیت 
واردات کاغذ

فرض کنید شما یک مکانیک ماهر هستید. آخر هفته به خانواده 
قول داده اید که با آنهــا به پارک بروید. روزهای پنج شــنبه 
شما تا ظهر کار می کنید. پنج شنبه این هفته درست وقتی که 
می خواهید مغازه خود را ببندید یک نفر با یک ماشین لوکس 
می آید و به شما می گوید ماشین من نقص پیدا کرده و اگر شما 
آن را برای من درست کنید ۷۰۰ هزار تومان دستمزد خواهم داد.

اما شما طبق قولی که به خانواده داده اید به او می گویید انجام این امر برای شما مقدور 
نیست. بعد از ظهر آن روز شما با خانواده به پارک می روید و ۱۰۰ هزار تومان در پارک 
خرج می کنید. شما با انتخاب پارک رفتن با خانواده فرصت استفاده از تخصص خود و 

کسب درآمد را از دست داده اید. آیا این انتخاب برای شما مجانی تمام شده؟
شاید در نگاه اول بگویید بله، کسی که پولی از من نگرفته یا من نهایتا ۱۰۰ هزار تومان 
امروز خرج کرده ام؛ اما در مفهوم اقتصادی این عمل برای شما هزینه ای بیش از این 
داشته است. شما با انتخاب خود، امکان کسب درآمد 7۰۰ هزار تومانی را از خود سلب 

کرده اید.
اگر این مبلغ را با هزینه ۱۰۰ هزار تومان خرج شده در پارک جمع کنید، شما در کل 
امروز 8۰۰ هزار تومان از درآمد خود را از دســت داده اید! به بیان دیگر هزینه  ناشی 
از ازدست رفتن فرصت کار شما 8۰۰ هزار تومان بوده است. در مفاهیم اقتصادی به 
هزینه از دست رفتن منافع یک فرصت برای پرداختن به یک فرصت دیگر، »هزینه 
فرصت« گفته می شود. این مفهوم به قدری حائز اهمیت است که سابقه تاریخی آن به 

اوایل قرن نوزدهم برمی گردد.

اهمیت هزینه فرصت در زندگی ما
شما با محاسبه هزینه فرصت هر انتخاب، به ابزاری قدرتمند برای بهترین انتخاب 
ممکن مجهز می شوید. شاید اگر در مثال بالا فرد با خانواده تماس می گرفت و با این 

توضیح هزینه عدم انتخاب کار را شرح می داد، خانواده انتخاب دیگری می کرد.

هزینه فرصت؛ ابزار شما برای انتخاب
هزینه فرصت یک مفهوم عالی برای تصمیم گیری و ارزیابی در مورد انتخاب بین چند 
گزینه است. این مفهوم به شما این بینش را می دهد تا در انتخاب های خود سود و 
زیان را با روش موثرتری بررسی کنید و از منابع در دسترس خود مثل زمان بهترین 

استفاده را بکنید. 

چگونه از مفهوم هزینه فرصت استفاده کنیم؟
نخست یک چارچوب مشخص برای محاســبه هزینه ها باید در نظر گرفت. این 
چارچوب مبنای اصلی ما در محاسبه هزینه فرصت و سپس انتخاب درست است. 
قانون اقتصادی ما این است که اگر ما پول یا سرمایه مشخصی داریم و بین انتخاب 
چند گزینه مردد هستیم تنها در صورتی هزینه فرصتی نخواهیم پرداخت که درآمد 
حاصل از انتخاب هر یک از این گزینه ها، با صرف کردن یک سرمایه یکسان برابر باشد. 
وگرنه ما حتما هزینه فرصت از دست رفته خواهیم داشت. برای مثال فرض کنید شما 
یک زمین کشاورزی دارید، در این زمین شما هم می توانید گوجه بکارید و هم سیب 
زمینی. سرمایه کاشت هر دو محصول یکسان است. حال انتخاب شما در این مورد 
تصمیم برای کشت گوجه یا سیب زمینی است. به شما گفته می شود از کشت گوجه 
5۰ تن محصول حاصل می شود و اگر سیب زمینی بکارید 7۰ تن محصول به دست 
خواهید آورد. هزینه تولید هر دو محصول که یکسان است، اما قیمت این دو محصول 
باید به نسبت 7 به 5 گوجه به سیب زمینی باشد. در این صورت شما چه گوجه بکارید 

و چه سیب زمینی سود یکسانی به دست می آورید.
اما اگر شما بدون توجه به نســبت قیمت ها در بازار، تولید گوجه را به سیب زمینی 
ترجیح داده و برای مثال مشخص شــود در بازار، گوجه به قیمت تنی یک میلیون 
تومان و ســیب زمینی تنی 8۰۰ هزار تومان به فروش می رســد، با تولید گوجه 
5۰ میلیون تومان نصیب شما شده اســت، در صورتی که اگر سیب زمینی کشت 
می کردید 5۶ میلیون تومان نصیب شما می شد. تحت این شرایط هزینه فرصت از 

دست رفته تولید سیب زمینی برای شما ۶ میلیون تومان خواهد بود.

هزینه فرصت صرفا در امور مادی کاربرد ندارد
اصطلاح هزینه فرصت تنها برای کالاهای مادی به کار نمی رود. برای مثال اگر شما 
دیدن پخش مســتقیم یک فوتبال را به دیدن یک برنامه طنز ترجیح می دهید در 
اصطلاح اقتصادی، هزینه فرصت دیدن فوتبال برای شما بیش از تماشای برنامه طنز 
بوده است، بنابراین شما دیدن فوتبال را انتخاب کرده اید. در اینجا سرمایه شما برای 
اختصاص به یکی از این 2 برنامه، زمان شما بوده است و برآورد کردید منفعت شما که 
در اینجا همان حس رضایتمندی یا مطلوبیت از دیدن یکی از دو برنامه است، در دیدن 

فوتبال بیش از تماشای برنامه طنز است؛ بنابراین برنامه فوتبال را ترجیح داده اید.

هزینه فرصت به زبان ساده
چگونه از مفهوم هزینه فرصت استفاده کنیم؟؛
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 نوســان: برخي نمایندگان مجلس از تدوین و 
تهیه اصلاحیه برخي مواد قانون صندوق توسعه ملي 
خبر دادند. طرح نمایندگان بر اصلاح ماده هاي ۱۶ و 
۱7 قانون این صندوق استوار بود که به بخش هایي 
مانند ارکان دو ترکیب اعضاي هیات امناي صندوق، 
منابع و مصارف، فعالیت حساب ذخیره ارزي حاصل 
از عواید نفت و به تامین کسري بودجه دولت از ارزهاي این صندوق اختصاص 
داشت. به نظر مي رســد نمایندگان قصد دارند، گزینه تامین مالي از ارزهاي 
صندوق توسعه را از منابع مالي دولت حذف کنند تا امکان جهش تورمي به 
حداقل برسد. انتشار خبر تدوین این اصلاحیه در حالي است که پایان هفته 
گذشته روابط عمومي بانک مرکزي رشد نقدینگي در سال 99 را 4۰.۶ درصد 
اعلام و عمده دلایل اثرگذار بر این رشد را استفاده از ارزهاي صندوق توسعه و 

تحریم ها  عنوان کرد. 

 نوسان:  حداقل دستمزد در ونزوئلا چهاربرابر شد.  
به گزارش رویترز وزیرکار ونزوئــلا، ادواردو پینیاتا، 
اعلام کرد حداقل دستمزد از 8/ ۱ میلیون بولیوار به 7 
میلیون بولیوار افزایش می یابد. معادل دلاری حداقل 
دستمزد قبلی ۶4 سنت بود که با این افزایش 289 
درصدی به 4/ 2 دلار آمریکا رســیده است. وزیر کار 
ونزوئلا در ادامه صحبت هایش به مناســبت روز کارگر که از تلویزیون دولتی 
پخش شد، اعلام کرد علاوه بر افزایش حداقل دستمزد، پاداش غذایی کارگران 
نیز افزایش می یابد که با احتســاب این افزایش  به 5/ ۳ دلار در ماه می رسد. 
این دومین بار طی سال جاری میلادی است که دولت نیکولاس مادورو حداقل 
دستمزد را افزایش داده است. مادورو که سابقه رانندگی اتوبوس را قبل از ورود 
به سیاست در کارنامه دارد، به نظر نمی رسد در راندن اقتصاد ونزوئلا کارنامه 

خوبی از خود به جا گذاشته باشد.

 نوسان: ســیدروح الله لطیفی، سخنگوی گمرک 
گفت: کشورمان در ســال 99 به ۱4۳ کشور جهان 
صادرات انواع کالاهای ایرانی را داشــته که بالغ بر 
۳4 میلیــارد و 998 میلیــون دلار ارزش صادرات 
بوده است. لطیفی افزود: سه مقصد کالاهای تجاری 
کشــورمان، چین، عراق و امارات بودند. لطیفی در 
ادامه درخصوص کشــورهای طرف معامله برای تامین کالاها و واردات به 
کشورمان گفت: در سال 99 مبدا اصلی واردات کشورمان شامل چین و پس 
از آن امارات متحده عربی و ترکیه بودند. ســخنگوی گمرک گفت: نزدیک 
به 5۰ درصد صادرات کشــور در ســال 99، محصولات پتروشیمی و پایه 
نفتی، 2۰درصد محصولات معدنی و صنایع معدنی،۱8 درصد محصولات 
کشاورزی و صنایع غذایی، حدود ۱۰ درصدی کالاهای صنعتی و میعانات 

گازی و صنایع دستی با هم سهمی بیش از یک درصد بودند.

  نوســان: دولت اقلیم کردســتان عراق فهرست 
ممنوعیت اقلام کشــاورزی وارداتی بــه این منطقه 
در ســال 2۰2۱ را اعلام کرد. آن طــور که دولت اقلیم 
کردستان اعلام کرده، این فهرســت با هدف حمایت 
از تولیــدات داخلی تنظیــم شــده و در آن، علاوه بر 
ممنوعیــت واردات برخی اقلام کشــاورزی از جمله 
سیب زمینی،گوشت مرغ و تخم مرغ، برای سایر محصولات و فرآورده های غذایی 
طی بازه  های زمانی مختلف عوارض گمرکی تعیین شده  است. اقلیم کردستان 
عراق از جذاب ترین بازارهای صادراتی ایران طی سال های اخیر بوده و محصولات 
کشاورزی و غذایی از ایران به خوبی در سبد مصرف شهروندان این منطقه از عراق 
قرار گرفته  است. با این حال، طی چند سال گذشته، دولت اقلیم کردستان تلاش 
کرده با وضع عوارض و اعمال برخی محدودیت ها و ممنوعیت های وارداتی، توان 

تولید داخل محصولات پرمصرف در بخش غذایی را گسترش دهد.

جلوگیري از دست اندازي به صندوق توسعهکالاهای ممنوعه ورود به اقلیمصادرات کالاهای ایرانی به 14۳ کشور دنیاقدرت خرید دستمزدها در ونزوئلا

 ها
ده

برا

capital

کارشناسان می گویند، تا زمانی که تورم هست جهش نرخ ارز نیز طبیعی خواهد بود

می گویند شرایط اینروزهای بازار به لحاظ ریسک سیستماتیک شباهت بسیار زیادی به سالهای 9۱ 
و 9۲ دارد، با این تفاوت که انتظارات تورمی در دوره حاضر به دلیل تغییر دولت در آمریکا و اعلام 
قطعی تغییر رویکرد دولت جدید به ایران، در حال فروکش کردن است. شاه بیت چشم انداز بازارها 
در سال ۱۴۰۰، برگزاری انتخابات و موضوع برجام است و از حدود یک ماه اخیر بازار ارز با تغییرات وسیعی روبرو 
شده است. این تغییرات اگرچه برای بازاری که حساسیت زیادی به تحولات سیاسی دارد تازگی ندارد، اما ریزش 
پی در پی قیمت ها نشان می دهد که چشم انداز کاهش قیمت دلار در کوتاه مدت مثبت است. به گفته عمده تحلیلگران 

تغییراتی که این روزها در بازار ارز اتفاق می افتد نتیجه مستقیم امیدواری ها به احیای برجام است. 

گزارش

گرو ه   بازارها



سال هفتم/ شماره ۱7۰/  ۱9  اردیبهشت ۱۴۰۰/ ۲6 رمضان ۱۴۴۲
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بیســت وســومین آیین پویش ره سلامت، 
آغاز فاز ســوم کارآزمایی بالینی واکسن کرونا 
انستیتو پاستور ایران و انستیتو فینلای کوبا با 
حضور وزیر بهداشت و درمان، استاندار اصفهان، 
نماینده ولی فقیه در استان اصفهان، نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی، مسئولان استانی و 
روسای دانشگاه های علوم پزشکی اصفهان و 
کاشان، معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه 
و مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه در 

دانشگاه علوم پزشکی اصفهان برگزار شد.

رفع دغدغه تأمین اکسیژن بیمارستان ها
فــولاد مبارکــه دغدغــه تأمین اکســیژن 
بیمارستان ها را برطرف کرد. رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی اســتان اصفهان، در این مراسم 
با بیان این مطلب اظهار کرد: از شرکت فولاد 
مبارکه به پاس همراهی یک ساله با دانشگاه 
علوم پزشکی تقدیر می کنیم. طاهره چنگیز، 
افزود: آنچه بارها و بارها گفته شده این است که 
فارغ از کمک های ریالی شرکت فولاد مبارکه 
در مقابله با کرونا، با تأمین رایگان اکســیژن 
بیمارســتان ها و مراکز درمانی توســط این 
شرکت به آسودگی خاطر در تأمین این ماده 

حیاتی برای بیماران مبتلا به کرونا رسیدیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان اصفهان 
تصریح کرد: اهمیت و ضرورت اقدام شرکت 
فولاد مبارکه آنجا نمایان می شــود که مراکز 
درمانی بــا محدودیــت تأمین اکســیژن و 
تجهیزات تانک اکســیژن و عدم دسترسی 
به اکسیژن سازها مواجه بودند که با حمایت 
شــرکت فولاد مبارکه اصفهان برطرف شد. 
چنگیز با بیان اینکــه اقدام شــرکت فولاد 

مبارکه در تأمین رایگان اکســیژن موردنیاز 
مراکز درمانی به دغدغه تأمین اکسیژن برای 
بیمــاران کرونایی خاتمــه داد، گفت: تأمین 
اکسیژن رایگان توسط شرکت فولاد مبارکه به 
نیاز مراکز درمانی استان اصفهان، استان های 
هم جوار و حتی برخی بیمارســتان های شهر 
تهران پاسخ داد. وی خاطرنشان کرد: داروی 
اصلی بیماران مبتلا به کرونا اکسیژن است؛ به 
بیان دیگر دارویی مهم تر از اکسیژن برای این 
بیماران وجود ندارد. امیدواریم سایر صنایع که 
به نوعی با اکسیژن به عنوان یک محصول فرعی 
سروکار دارند هم به کمک بیمارستان و مراکز 
درمان بیایند. اگر این اتفاق رخ دهد دیگر لازم 
نیست بیمارستان های کشور با دغدغه تأمین 

اکسیژن مواجه باشند.

از مقابله با کرونا تا کمک به تحصیل 
دانشجویان

ســید مهدی نقوی، معاون تکنولوژی فولاد 
مبارکه اصفهان، نیز در این حاشیه این جلسه 
در خصوص اقدامات این شــرکت در دوران 
شیوع کرونا اظهار کرد: با شیوع بیماری کرونا 
در کشور، فولاد مبارکه به عنوان یک شرکت 
مســئولیت پذیر تلاش کرد در کنــار مردم 
قرار بگیرد و در شــرایط خاص و ویژه کشور 
کمک های بســیاری را ارائه داد. وی ادامه داد: 
اختصاص بودجه قابل توجــه برای خریداری 
تجهیزات موردنیاز بیمارستان های تحت نظر 
دانشگاه علوم پزشکی و ارائه اکسیژن رایگان 
به بیمارستان های کشــور ازجمله اقدامات 
مهم فولاد مبارکه و شــرکت های تابعه نظیر 
فولاد هرمزگان، فولاد سنگان، فولاد امیرکبیر 

کاشــان و ... در راســتای مســئولیت های 
اجتماعی این شرکت محسوب می شود.

معاون تکنولــوژی فولاد مبارکــه اصفهان با 
توجه به قــرار گرفتن کشــور در موج چهارم 
کرونا عنــوان کرد: در حال حاضر و با شــروع 
موج چهارم کرونا همچنان مهم ترین نیاز یک 
بیمار کرونایی اکسیژن است. بر اساس سخن 
پزشــکان زمانی که فردی به بیمــاری کرونا 
مبتلا می شود، 7 برابر گذشته به اکسیژن نیاز 
دارد بنابراین فولاد مبارکه تلاش کرده اســت 
مهم ترین فاکتور موردنیاز بیمارستان ها را در 
اختیار آن ها قرار دهد تا بیمارستان ها دغدغه ای 
در خصوص تأمین اکســیژن نداشته باشند. 
نقوی خاطرنشان کرد: اقدامات حوزه بیماری 
کرونا تنهــا یکی از اقدامات مســئولیت های 
اجتماعی فولاد مبارکه به شــمار می رود. این 
شرکت در مســائل دیگری مانند آب، محیط 
زیست، تحصیل دانشجویان در دوران کرونا و 
... نیز اقداماتی انجام داده اما این روزها اقدامات 
کرونایی با توجه به حساسیت شرایط و خطر 
پیش روی مــردم، به صورت خاص از ســوی 

شرکت فولاد مبارکه دنبال می شود.

نقش مهم فولاد مبارکه 
در مقابله با شیوع کرونا

کیانوش جهانپور، سخنگوی ســازمان غذا و 
دارو، نیز با اشاره به اقدامات شرکت ها به ویژه 
فولاد مبارکــه در مقابله با کرونــا اظهار کرد: 
در مســیر بســیج ملی مقابله با کرونا شاهد 
مشارکت بخش های مختلف اعم از انجمن ها 
و مؤسســات غیردولتی، خیریه ها، نهادهای 
مردمی، ســازمان ها و بخش خصوصی شامل 

سازمان های تجاری و صنعتی بودیم. وی افزود: 
در این راستا شرکت هایی که سابقه بیشتری 
در حوزه مســئولیت های اجتماعی داشتند، 
کمک های شــایانی کردند که امیدواریم ارتقا 
پیدا کند. رئیس مرکز اطلاع رســانی وزارت 
بهداشت تصریح کرد: بخشی از این یاری رسانی 
در قالب پویش ره ســلامت بــه فعالیت های 
اطلاع رسانی و مشارکت نشــان های تجاری 
آغاز شــد. شــرکت فولاد مبارکه و تعدادی از 
شرکت های بزرگ در اســتان های مختلف، 
نقش قابل توجهی در تأمین اکسیژن موردنیاز 
و پشتیبانی در حوزه های دیگر ایفا کردند که 
قابل تحسین بوده و امیدواریم که در ماه های 
آتی ادامه داشــته باشــد. جهانپور ادامه داد: 
شرکت های بســیاری ازجمله فولاد مبارکه 
در طرح بســیج ملی مبارزه بــا کرونا، نه تنها 
در محــدوده جغرافیایی خودشــان بلکه به 
استان های دیگر نیز کمک های شایانی کردند. 
حوزه مسئولیت های اجتماعی برای برندها و 
شرکت های مختلف، حوزه ای است که علاوه 
بر تعهدات انســانی و اخلاقی در حوزه توسعه 
سازمان ها و مسیری که در آینده پیش رو دارند 

تسهیلگر خواهد بود.
شایان ذکر است، در بیســت وسومین آیین 
پویش ره سلامت، آغاز فاز ســوم کارآزمایی 
بالینی واکسن کرونا انســتیتو پاستور ایران و 
انستیتو فینلای کوبا، وزیر بهداشت و درمان از 
حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه، 
به دلیل اقدامات مؤثر این شرکت در مدیریت 
بحران کرونــا اعم از تأمین اکســیژن رایگان 
بیماران مبتلا به کرونا و تجهیز مراکز درمانی 
تقدیر و تشــکر کرد. وی افزود: شرکت هایی 
هم در توسعه اکسیژن سازهای بیمارستان ها 
مشــارکت کردند که شــرکت فولاد مبارکه 
با توجه به توانایی در تولید اکســیژن در این 
مســیر گام های مهمی برداشــت. وی اضافه 
کرد: اقدامات شرکت فولاد مبارکه به تأمین 
اکسیژن رایگان مراکز درمانی محدود نمی شود 
بلکه در دیگر حوزه هــای موردنیاز گام های 
مؤثری برداشــت. اقدامات مهم شــرکت ها 
و برندهایی نظیر شــرکت فــولاد مبارکه در 
راستای مســئولیت اجتماعی و ارتقاء بسیج 

ملی مقابله با کرونا فهرست مبسوطی است.

متن لوح مذکور بدین شرح است:
جناب آقای مهندس عظیمیان

مدیرعامل محترم مجتمع فولاد مبارکه اصفهان
باسلام؛

نظر به نامه شــماره ۱4594/2/۱2/پ مورخ 
۱8/۰9/۱۳99 رئیــس محتــرم دانشــگاه 
علوم پزشکی و خدمات بهداشــتی درمانی 
اصفهان، بدین وســیله از همکاری حمایت و 
مســاعدت های مالی و تجهیزاتی جنابعالی 
جهت کنتــرل بیماری کووید-۱9 تشــکر و 
قدردانی می نمایم. امید است در ادامه راه نیز 
بتوانیم از مساعدت ها و همدلی های ارزشمند 
جنابعالی و دیگر مسئولین محترم کشورمان 
بهره مند گردیم و هر چه زودتر شاهد سلامتی 

و شادابی مردم عزیز کشورمان باشیم.
 دکتر سعید نمکی

 گزارش

  گزارش

فولاد  نوسان:مدیرعامل شرکت   
مبارکه در مراسم افتتاح هلدینگ 
اظهــار کرد:  مالی فولاد مبارکه 
سرمایه گذاری  هلدینگ  تشکیل 
توسعه توکا یکی از اقداماتی که بود 

که باید هرچه زودتر انجام می شد.
حمیدرضا عظیمیــان افــزود: در واقع 
هلدینگ ســرمایه گذاری توسعه توکا 
یک اقدام تشریفاتی و صرفا تأمین مالی 
نیست، زیرا دنیا به سمتی پیش می رود 
که اگر همــراه با تحــولات آن به پیش 
نرویم، از دنیا جا خواهیم ماند. برای مثال، 
در دوران جنگ زمانی کــه قرار بر چاپ 
پول بود، بدون ضمانت و پشتوانه اجازه آن 
را نداشتند و بعد از گرفتن اجازه مشکلات 
بســیاری برای این کار وجود داشت؛ اما 
اکنون با کمک فناوری های جدید می توان 
فعالیت های بانکی را با چابکی و اطمینان 
بالا انجام داد. وی با اشــاره به اینکه باید 
خود را به ابزارهــای روز مجهز کنیم، در 
ادامه افــزود: معاونت اقتصــادی و مالی 
شرکت فولاد مبارکه باید این هلدینگ را 
با روش های مختلف توسعه دهد و زمینه را 
برای ایجاد کارآمدترین هلدینگ در بخش 
تأمین پول و سرمایه، تأمین مالی پروژه ها 
و شبکه های مالی فراهم آورد. البته سایر 
هلدینگ های گروه مبارکه مثل توکافولاد، 
فولادمتیل و... نیــز در حوزه های تولید، 
بازرگانی و خدمات غیرمالی با جدیت به 
فعالیت خود در این حوزه ها ادامه خواهند 
داد. به گفته وی، هیچ شــکی نیست که 
باید این هلدینگ توسعه پیدا کند و همه 
نیازمندی ها به این منظــور فراهم گردد.
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه ادامه 
داد: برای اینکه بتوانید از حمایت شرکت 
فولاد مبارکه به خوبی اســتفاده کنید، 
باید برخی موارد بیشتر مورد توجه قرار 
گیرد. نخســت دانش اندوزی و استفاده 
از دانــش روز، همچنیــن بهره گیری از 
تجارب اســاتید و صاحب نظران داخلی 
و خارجی اســت. امــروزه اســتفاده و 
بهره مندی از این منابع ارزشمند داخلی 
و بین المللی از طریق وبینارها، دوره های 
آنلایــن و مجازی با ســهولت و کیفیت 
بهتری نسبت به گذشــته در دسترس 
اســت. وی در ادامه افــزود: برای حضور 
قدرتمند در بازار سرمایه و ارائه خدمات 
به صنایع فولادی و غیرفولادی توســعه 
توکا باید سرمایه گذاری عظیمی در بخش 
ســخت افزار، آی تی و حتی دارایی های 
ثابت از قبیل ساختمان و تجهیزات انجام 
گیرد تا امکان انجام فعالیت ها با سرعت، 

دقت و امنیت بالا تضمین گردد.
عظیمیان ادامــه داد: با توجــه به اینکه 
مذاکرات برای برجام در حال انجام است. 
در صورت نتیجه بخش بودن این مذاکرات، 
از هم اکنون باید به گونــه ای برنامه ریزی 
کنید که این هلدینگ اولین مجموعه ای 
باشد که امکان مبادلات با بازارهای مالی 
بین المللی را داشــته باشد. بنابراین باید 
با برنامه ریــزی و مطالعه و کمک گرفتن 
از مشــاوران برای این موضوع استراتژی 
مشخصی داشت. وی افزود: درصورتی که 
بتوانیــد امکان تعامــلات بــا بازارهای 
بین المللی را فراهم آورید، فولاد مبارکه 
همواره در کنار شما خواهد بود. معاونت 
مالی و اقتصادی باید با همکاری و توافق با 
این مجموعه، شرایط تقویت و رشد درآمد 
هلدینگ را فراهم سازد، به گونه ای که پس 
از 2 سال، توســعه توکا به درآمد ناشی از 
ارائه خدمات به شــرکت های گروه فولاد 

مبارکه وابستگی نداشته باشد.

industry

در بیست وسومین آیین پویش ره سلامت، آغاز فاز سوم کارآزمایی بالینی واکسن کرونا انستیتو 
پاستور ایران و انستیتو فینلای کوبا، وزیر بهداشت و درمان با اهدای لوحی از تلاش های شرکت 
فولاد مبارکه در تأمین رایگان اکسیژن و مجهز کردن مراکز درمانی هنگام شیوع کرونا تقدیر و تشکر کرد. معاون 
تکنولوژی فولاد مبارکه اصفهان در حاشیه این رویداد، با تشریح اقدامات فولادمبارکه در حوزه مسئولیتهای 
اجتماعی تصریح کرد: اقدامات حوزه بیماری کرونا تنها یکی از اقدامات مسئولیت های اجتماعی فولاد مبارکه به 
شمار می رود. این شرکت در مسائل دیگری مانند آب، محیط زیست، تحصیل دانشجویان در دوران کرونا و ... نیز 
اقداماتی انجام داده اما این روزها اقدامات کرونایی با توجه به حساسیت شرایط و خطر پیش روی مردم، به صورت 

خاص از سوی شرکت فولاد مبارکه دنبال می شود.

رکورد جدید کاهش قراضه و گیر ورق در خط نورد گرم در ســال 99 به ثبت رسید. 
این امــر علاوه بر کاهش هزینه های قراضه و خســارات به تجهیــزات، بیش از ۱2۰ 
میلیارد ریال در سال، نفع تولید در پی دارد. مســعود نصیری، رئیس تعمیرات خط 
نورد گرم شرکت فولاد مبارکه، با اعلام این خبر افزود: رکورد قبلی گیرها در خط نورد 
گرم مربوط به سال ۱۳98 و به مقدار 4۱ عدد بود که این رکورد در سال ۱۳99 تا 22 

عدد کاهش یافت.

کاهش قراضه و توقفات ناشی از آن در خط نورد گرم
در نخســتین ماه ســال »تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها«، تولید ماهیانه آهن 
اسفنجی در واحد احیا مســتقیم شرکت فولاد سفیددشــت با رقم 8۰2۱۱ تن و با 
ارتقای 4۰۰2 تنی در مقایســه با آخرین رکورد ماهیانه که در آذرماه ۱۳99 به ثبت 
رسیده بود، محقق شد. به گفته مدیر عملیات شرکت فولاد سفیددشت، عبور رکورد 
تولید از رقم 8۰ هزار تن در تولید آهن اســفنجی برای نخستین بار از آغاز راه اندازی 

واحد احیا مستقیم در فروردین ماه سال جاری به وقوع پیوست.

دست یابی به رکورد تاریخی در فولاد سفیددشت 

تقویت هلدینگ توکا
در دستور کار

همزمان با " بیست وسومین آیین پویش ره سلامت" اقدامات کرونایی فولادمبارکه تشریح شد؛

از محیط زیست تا مقابله با کرونا

 نوســان:حمیدرضا عظیمیان گفت: گروه فــولاد مبارکه در 
راستای تحقق شعار سال ۱۴۰۰ که با عنوان "تولید، پشتیبانی ها 
و مانع زدایی ها" ثبت گردیده اســت، توانسته در بخش های 
مختلف تولید در فروردین مــاه ۱۴۰۰ رکوردهای متعددی را به 
ثبت برســاند و با تولید بیش از ۷۰۰ هزارتن تختال در آخرین 
ساعات 3۱ فروردین ماه، بار دیگر شــعار »ما می توانیم« را در 
صنعت فولاد کشــور به عمل تبدیل کنــد. در واقع روندی که 
مجموعه فولاد مبارکه در پیش گرفته، در جهت برداشتن موانع و 
پشتیبانی از تولید در کشور است که خوشبختانه تا به این لحظه 
محقق شده و با همت فولادمردان ایران زمین همچنان ادامه دار 

خواهد بود.

به گزارش نوسان و به نقل از روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه، مدیرعامل 
فولاد مبارکه با اشــاره به مهم ترین رکوردهای ثبت شده در این شرکت در 
فرودین ماه گفت: شــرکت فولادمبارکه توانســت با تلاش و همت شبانه 
روزی در راســتای عمل به منویات مقام معظم رهبری، فروردین ۱4۰۰ را 
با شکستن رکورد تولید در 4 نواحی فولادســازی، نورد سرد، آهن سازی و 

فولادسبا به پایان برساند.
 یکی از مهمترین رکوردهای تولید در این شــرکت در ناحیه فولادســازی 
و ریخته گری مداوم به ثبت رســید و بــا همت نیروهای تلاشــگر ناحیه 
فولادسازی توانستیم با گذر از تولید ۶۶2 هزارتن تختال که آخرین رکورد 
ثبت شده فولادمبارکه در اسفند 99 بود؛ این بار با تولید 7۰۰هزار و 2۱5  تن 
تختال رشد قابل قبولی را در تولید این محصول استراتژیک به ثبت برسانیم. 
وی همچنین با اشــاره بــه تولید عریض تریــن تختال که بــه تازگی در 
فولادمبارکه به تولید رسیده نیز گفت: در روزهای ابتدایی سال ۱4۰۰ و در 
راستای اجرای منویات مقام معظم رهبری که با عنوان تولید، پشتیبانی ها و 
مانع زدایی ها نامگذاری شده، توانستیم یکی از موانع سد راه برخی صنایع 
را برداشته و به تولید اسلب با عرض 2۰۰۰ میلیمتر و ضخامت 25۰میلیمتر 

دست پیدا کنیم. 
وی ادامه داد: کارشناسان و کارکنان واحدهای ریخته گری در شرکت فولاد 
مبارکه اقدام به آماده سازی قالب ماشین 5 ریخته گری برای تولید تختال با 
ضخامت 25۰ و عرض 2۰25 میلی متر )2 متر( کرده اند، اقدامی مهم جهت 
برطرف کردن نیاز صنایع اســتراتژیک و بزرگ داخلی و خارجیِ آن سوی 
مرزها و ایجاد بســتر عظیم صادراتی برای شکســتن انحصار در بازارهای 

بین المللی است. 
چراکــه تولیــد ایــن نــوع تختــال در حالــی توســط فولاد مــردان 
شرکت فولاد مبارکه محقق شــد که تا پیش از این، صنایع بزرگی همچون 
نفت، گاز و کشتی ســازی و... برای تأمین این نوع از تختال، مجبور به انجام 

واردات از دیگر کشورها بودند.
عظیمیان تصریح کرد: تولید این تختال نشان می دهد صنعتگران، مدیران، 
مهندسان و کارشناسان شرکت فولاد مبارکه در تلاش اند که همواره سرآمد 
صنعت کشور باشند و علاوه بر تامین نیازهای صنعتگران، برای سهام داران 

این شرکت فولادی نیز سودآوری بیشتری ایجاد کنند. 
وی اظهار کــرد: در حال حاضر بســیاری از صنایع بزرگ کشــور همچون 
خودروســازی، لوازم خانگی، ساخت و ســاز، نفت وگاز و... به صنعت فولاد 
وابسته هســتند و نیاز این صنایع از طریق تولیدات این بنگاه فولادی قابل 
تامین می باشد. تا جایی که طبق آمار موجود تقریبا 5۰ درصد از نیاز صنایع 

کشور توسط فولاد مبارکه تامین می شود. 
وی تاکید کرد: همه ما در شــرکت فولاد مبارکه با یکدیگر هم قسم شدیم 
تا در افزایش تولید، رکوردزنی ها و مهم تــر از همه تولید محصولات جدید 
قدم برداشته و اخبار خوبی برای مردم، صنعتگران و سهامداران خود داشته 
باشیم.به گفته مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، تختال به عنوان ماده اولیه 
برای تولید ورق و محصول نهایی که در صنایع نامبرده اســتفاده میشود، از 
اهمیت بالایی برخوردار بوده و در شرایطی که کشورمان در مسیر توسعه و 
صنعتی شدن قرار گرفته، تولید هرچه بیشتر این محصول میتواند حرکت را 
به سمت تولیدات بیشتر صنعتی و کم شدن وابستگی ایران به دیگر کشورها 

سرعت دهد.
عظیمیان با تاکید بر اینکه حرکت گروه فولادمبارکه همواره در جهت تحقق 
اهداف تعریف شده برای کشور از سوی بالاترین مقام کشور عزیزمان است 
در ادامه گفت: امسال با نام تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها نامگذاری 
شده است و همانگونه که شــرکت فولادمبارکه توانست جهش تولید را در 
سال 99 محقق سازد، امســال نیز با عزم فولادین در جهت تولید بیشتر و 
برداشتن موانع از ســد راه تولیدکنندگان و صنایع پایین دستی گام خواهد 

برداشت.
مدیرعامل شرکت فولادمبارکه در پایان گفت: تولیدات این بنگاه صنعتی، 
ضمن اینکه منجر به تامین نیاز مواد اولیه صنایع پایین دستی شده، از خروج 
ارز از کشــور نیز جلوگیری کرده و حتی با درآمدهای ارزی خود توانسته به 

اقتصاد کشور در جهت حرکت به سمت اقتصاد غیرنفتی کمک کند. 
امید می رود با راه اندازی واحد نورد گرم 2 فولادمبارکه مابقی نیاز صنایع به 
انواع ورق های فولادی نیز در کشور تامین شــود و ایران به عنوان قدرتمند 

ترین صنعت فولادی در منطقه حرف های زیادی برای گفتن داشته باشد.

رکوردهای متعدد
برای تحقق شعار سال

شعار »ما می توانیم« در صنعت فولاد کشور تحقق یافت:

گزارش
گروه صنعت

وزیر بهداشت از حمایت های مالی و تجهیزاتی فولاد مبارکه در پیشگیری، مهار و درمان کرونا تقدیر کرد

 نوسان: شــهرام عالی وند، مدیرعامل 
شــرکت فولاد امیرکبیر کاشان با اعلام 
این خبر افــزود: با همــت و تلاش تمام 
نیروهای تولیدی و پشــتیبانی و با تکیه 
بر توان داخلی، همراه بــا برنامه ریزی و 
مدیریت فرایندها، رکورد ماهیانه تولید 
در خط نورد ســرد به 2۱ هزار و 55 تن 

ارتقا یافت.
 وی افــزود: با ثبت این رکــورد بار دیگر 
کارکنان غیرتمند فولاد امیرکبیر کاشان، 

طنین »ما می توانیــم« را تکرار کردند و 
توانســتند رکورد ماهانه قبلی خط نورد 
ســرد را که در آذرماه 99 و به مقدار 2۱ 

هزار و 44 تن بود بهبود بخشند.
مدیرعامل شرکت فولاد امیرکبیر کاشان 
در ادامــه خطــوط تولید این شــرکت 
را واحدهای اسیدشــویی، نورد ســرد، 
گالوانیزه و آنیل معرفــی و تصریح کرد: 
در ســال گذشــته، با وجود همه گیری 
کرونا و تعطیلی شــرکت بــه مدت 2۳ 

روز در فروردین مــاه آن ســال، با همت 
و تلاش مضاعف همکاران شــرکت و با 
برنامه ریــزی دقیق، تعمیــرات دوره ای 
و جلوگیــری از توقف خطــوط تولید، 
رکوردهای جدیدی به ثبت رســاندیم. 
شهرام عالی وند، ظرفیت اسمی خطوط 
تولید ورق گالوانیزه در ســال ۱۳99 را 
۱55 هزار تن عنــوان کرد و افــزود: با 
افزایش بهــره وری در این شــرکت، بنا 
داریم ظرفیت این واحــد را به ۱۶۰ هزار 

تن در سال افزایش دهیم، ضمن این که 
ظرفیت تولیــد در نورد ســرد در حال 
حاضر 227 هزار تن اســت و در تلاشیم 
این رقم را در ســال ۱4۰۰ به 24۰ هزار 

تن ارتقا دهیم. 
وی این دســتاورد مهم را بــه خانواده 
بزرگ فولاد امیرکبیر کاشان و ذی نفعان 
تبریک گفت و اظهار امیــدواری کرد با 
تلاش کلیه همکاران، روند افزایش تولید 

شرکت تداوم یابد.

مدیرعامل شرکت فولاد امیرکبیر کاشان خبر داد؛

عبور از مرز تولید ماهانه 21 هزار و 55 تن ورق فولادی
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از اواسط تابستان سال گذشته، فرآیند صدور و تمدید کارت بازرگانی بنا به تصمیم دولت از 
سامانه هوشمند اتاق بازرگانی به سامانه تازه تاسیس جامع تجارت منتقل شد. همچنین از 
اوایل سال جدید، »استعلام سابقه محکومیت سامانه اعتبارسنجی کارت های بازرگانی از 
سوی مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه« قطع شده و پیگیری های وزارت صمت و 
اتاق بازرگانی ایران هنوز به نتیجه نرسیده است. این مشکل باعث شد، معاون هماهنگی امور 

اقتصادی وزارت کشور، خواستار اقدام عاجل برای حل این مشکل شود.

در پی دستورالعمل مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور مبنی بر تشکیل 
ستاد تنش آبی در استان ها، نخستین جلسه ستاد تنش آبی در آبفای استان اصفهان 
برگزار شد. هاشم امینی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان در این نشست 
اطلاع رسانی به مردم را مهم ارزیابی کرد و گفت: برخی سودجویان در فضای مجازی 
اطلاعات نادرستی به مردم می دهند که روابط عمومی به عنوان سخنگوی آبفا باید 

اطلاعات دقیق را در اختیار مردم قرار دهد.

آغاز به کار ستاد پایش تنش آبی در اصفهانمشکل در فرآیند صدور و تمدید کارت بازرگانی 
 گزارش

 نوسان :مدیرعامل آبفای اصفهان از کمبود ۴3۰۰ لیتر آب در ثانیه 
برای تأمین آب شرب مشترکین این شــرکت در تابستان امسال 
خبر داد. هاشم امینی افزود: کاهش ۴۰ درصدی بارندگی در سال 
آبی جاری و ادامه خشکی زاینده رود موجب شده تا امسال بسیاری 

از چاه های محلی و فلمن از مدار بهره برداری خارج شوند.
وی گفت: با ادامه خشکسالی ها میزان آبدهی این چاه ها بین ۱8۰۰ تا 2۰۰۰ لیتر در 

ثانیه کاهش یافته است.
امینی با بیان این که ۱4 سال از زمانی که قرار بود سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ 
در مدار بهره برداری قرار گیرد گذشته اســت، بر اجرا و بهره برداری سریع تر از این 
طرح توسط شرکت آب منطقه ای تاکید کرد. وی گفت: این سامانه علاوه بر رویکرد 
پدافندی، نقش مهمی در تأمین کمبود آب شرب مردم ســاکن در 5۶ شهر و ۳8۰ 
روستای تحت پوشش طرح آبرسانی اصفهان بزرگ دارد و در صورتی که امسال به بهره 

برداری نرسد چالش بزرگی در تأمین آب مشترکین خواهیم داشت.
مدیرعامل آبفای استان اصفهان در بخش دیگری از سخنانش به افزایش ۱2 تا ۱8 
درصدی مصرف آب در شهرهای تحت پوشش بر اثر شــیوع ویروس کرونا در سال 
گذشته اشاره کرد و گفت: مدیریت مصرف همچنان یکی از راهکارهای غلبه بر تبعات 
بحران کم آبی است و این شرکت سعی کرده با شناسایی مشترکین پرمصرف خانگی 
و غیرخانگی، آن ها را با روش های مصرف بهینه آب آشنا کند. وی در عین حال افزود: 
فعالان صنعت آبفا در استان اصفهان، امسال نیز با اجرای تدابیری همانند زون بندی 
شبکه، نصب شیرهای فشارشکن، بررسی والوها، اعمال مدیریت فشار، شناسایی و رفع 
نشت آب در شبکه، اصلاح خطوط فرسوده انتقال و قطع انشعابات غیرمجاز، به دنبال 

تامین پایدار آب شرب و گذر از فصل گرم تابستان بدون کمترین چالش هستند..

اگر سامانه دوم راه اندازی نشود
کمبود آب شرب داریم

هشدار مدیرعامل آبفای استان اصفهان؛

 نوســان:معاون بهره برداری و 
توسعه آب شرکت آبفای استان 
اصفهان با تاکید بر اینکه اصفهان 
امسال در شمار شهرهای با تنش 
آبی است، گفت: در برنامه توزیع 
آب سال جاری، اصلا برنامه جیره 
بندی آب برای اصفهان نداریم، اما  
با کاهش فشار شبکه  آب مواجه 
خواهیم بود چــرا که نیاز مردم با 

تولید آب برابری نمی کند. 
ناصر اکبری با اشاره به وضعیت بحرانی 
ذخیره ســد زاینده رود، اظهار کرد: به 
دلیل ذخیره اندک ســد زاینده رود به 
طور قطع در ماه های گرم پیش رو در 
حوزه شــرب و خانگی شاهد کاهش 
فشار آب هســتیم، اما اگر مردم سرانه 
مصرف آب شــرب خود را بــه میزان  
۱5 لیتر مدیریت کنند، بدون دغدغه 
از تابستان امســال گذر خواهیم کرد. 
وی با اشــاره به جاری بودن مقطعی 
زاینده رود در یک دهه گذشته توضیح 
داد: در نخســتین ســال های خشک 
شــدن زاینده رود وضعیت سفره های 
آب زیرزمینی غنی تر بود، اما شــرایط 
امسال همانند ســال ۱۳97 است که 
با کاهش میزان بارندگی هــا رو به رو 

بودیم. 
معــاون بهره بــرداری و توســعه آب 
شرکت آبفای استان اصفهان در ادامه  
به تفاوت امسال با سال 97 اشاره کرد 
و گفت: امسال اصفهان از لحاظ خشکی 
و بارش ها همانند سال 97 است، با این 
تفاوت که همانند سال 99 در وضعیت 
شیوع کرونا هستیم که این شرایط را 

بسیار سخت تر کرده است.
اکبری تاکید کرد: امسال اصفهان جزو 
شهرهای با تنش آبی است، چراکه تنها 
یک چهارم سد زاینده رود ذخیره آب 
دارد و بارش ها میزان مناسبی نداشته 

است.
 وی با بیان این که بــا افزایش دما بین 
۳۰ تا ۳5  درصد به مصرف آب افزوده 
می شــود، اظهار کرد: به  طور معمول 
در ماه های تیر و مــرداد، دمای ثبت 
شــده بین ۳5 تا 42 درجه اســت و با 
توجه به نبود بارش ها و تداوم شــیوع 
کرونا تابســتان امسال شرایط سختی 
را خواهیم داشــت. وی با اشاره به این 
که تابستان امســال به دلیل خشکی 
رودخانه زاینــده رود، چاه های فلمن 
ظرفیت آبدهی ندارد، گفت: فرهنگ 
مصرف بهینــه آب بزرگترین کمک 
مردم در تابستان امســال برای گذر از 
این شرایط است و شرکت آبفا امسال 
اقدامات لازم را در جهت مدیریت فشار 
شــبکه و توزیع عادلانه آب به اجرا در 

می آورد. 
اکبری تاکید کرد: زمانی که در شبکه 
آب مدیریت فشار داشــته باشیم، به 
طور قطع مصرف آب مردم کمتر می 
شود، اما باید توجه داشت که مجتمع 
های مسکونی منبع ذخیره آب دارند 
و ما نمی توانیم داخل ســاختمان ها 
را مدیریت کنیم که در این شــرایط 
مدیریــت مصرف آب از ســوی مردم 

ضرورت دارد. 
وی افــزود: در ســال 99 بــه صورت 
متوســط ســرانه مصرف آب شرب 
هر اصفهانــی ۱57 لیتر بــود، اما اگر 
مردم در روز ۱5 لیتــر مصرف خود را 
مدیریت کرده و این ســرانه را به ۱42 
لیتر برسانند بدون هیچ دغدغه ای از 

تابستان امسال گذر خواهیم کرد.

بخش خصوصی کجای میدان است؟
کم کم زمزمزمه های واردات واکســن توسط 
بخش خصوصــی به گوش رســید. در نتیجه 
این بخش بیکار نماند و تقاضای خودرا مطرح 
کرد که البته بی پاسخ ماند. اما سرانجام پس از 
گذشت چندماه اداره کل امور دارویی سازمان 
غذا و دارو با انتشــار فراخوان نسبت به واردات 
واکسن توسط بخش خصوصی رضایت داد و از 
این بخش خواسته شد در بحث واردات واکسن 
کرونا در کنار وزارت بهداشــت و سازمان غذا و 
دارو باشد. شرکتهایی که قبلا سابقه خوبی در 
تامین  واکسنهای مختلف داشتند وارد میدان 
شــدند و روند اداری اخذ مجوز واردات واکسن 
را شــروع کردند. اما میانه راه، ادعاهای موافق و 
مخالف سرتیتر جلسات بود. از یکطرف برخی 
تاکید داشتند دست بخش خصوصی برای وارد 
کردن واکسن کرونا و عرضه آن به شکل آزاد در 
داروخانه ها باز گذاشته شود اما وزارت بهداشت 
مخالف بود و سعید نمکی به صراحت مخالفت 
خود را با این مثال که نه به سیمان فروش مجوز 
واردات داده و نه آهن فروش اعلام کرد. حتی در 
این میان کیانوش جهانپور ،سخنگوی سازمان 
غذا و داروی کشور در مورد واکسن پولی کرونا 
تاکید کــرد: وقتی صحبت از حوزه ســلامت  
است موضوع، مربوط به حوزه پیشگیری است 
که وظیفه دولتها و حکومتها هم فراگیر بودن 
خدمات پیشــگیری و هم دسترسی عادلانه 
اســت. مینو محرز عضو کمیته مقابله با کرونا 
هم معتقد اســت اگر واکســن پولی در ایران 
اجرایی شــود در جهان، رتبه اول این امر و بی 
کفایتی را کسب می کنیم. چرا که تاکنون هیچ 

کشوری در دنیا  واکسن به مردم نفروخته است.
سیاست یا واردات؟

کم کم بوی سیاســی شــدن بحــث واردات  
واکسن به مشام می رسید  البته تردید در میان 
شرکتهایی که جزو واردکنندگان معتبر واکسن  
در همه ادوار بودند بیشتر شد و سردر گم که در 
این شرایط حساس و بحرانی چه روشی پیش  
گیرند؟ این شرکتها در این فکر بودند که زمزمه 
های شکل گیری پروژه هایی مثل پروژه ناکام 
واردات واکسن آنفلوآنزا  در سال گذشته توسط 
شرکتهای غیر مرتبط  و غیر دارویی  برای کسب 
مجوز به گوش می رسد.  این امر نگران کننده 
است زیرا علاوه بر امکان تکرار  داستان  واکسن 
آنفلوانزای سال گذشــته  و نرسیدن  واکسن 
سرموعد  ممکن است  کم کم پای گروههایی از 
واکسن  در بازار سیاه مثل  ناصرخسرو باز شود 
و کارنامه تیره ای بــرای بخش خصوصی  رقم 
بخورد. بنابراین رئیس اتحادیه وارد کنندگان 
دارو بارها تاکید کرد در صورتیکه شــرکتهای 
غیرمرتبط و بــدون مجوز وارد میدان شــوند 
واردکنندگان خوشنام از چرخه واردات واکسن 

خارج می شوند.
امید به تولید داخلی واکسن کرونا

البته وزیر بهداشــت بارها و بارهــا اعلام کرده 
است که بیشــترین امیدش در واکسن کرونا 
به تولیدکنندگان داخلی است و قول داده که 
تزریق واکســن کرونای تولید داخلی در بهار 
۱4۰۰ آغاز شــود. باید توجه کرد که در داخل 
کشــورمان مجموعه های متعــددی در حال 
تلاش برای رســیدن به واکسن کرونایی ایمن 
و موثر هســتند و برخی از آن ها به سرعت در 

حال پیشروی برای رسیدن به واکسیناسیون 
عمومی هستند. به طوری که ســتاد اجرایی 
فرمان امام)ره( با واکسن کووبرکت در حال طی 
فاز سوم اجرایی خود است و گفته شده تا خرداد 
ماه تزریق عمومی این واکسن را در کشور آغاز 
می کند. واکسن انستیتو پاستور یا همان سوبرانا 
نیز  که به صورت تولید مشــترک با کوبا است، 
فاز ســوم مطالعه بالینی اش در هفت اســتان 
کشــور در حال انجام بوده و قرار است تا پایان 
خرداد ماه وارد فاز واکسیناسیون عمومی شود. 
همچنین موسسه سرم سازی رازی با واکسن 
کووپارس فــاز اول مطالعه بالینی خود را انجام 
داده و قرار بود نتایج فاز اول تست انسانی واکسن 
کووپارس طی دو سه روز گذشته به سازمان غذا 
و دارو ارسال شود. در عین حال تولید مشترک 
دیگری هم در کشور از سوی شرکت داروسازی 
اکتوور با موسسه گامالیای روسیه برای تولید 
واکسن اســپوتنیک وی انجام شده و شرکت 
ایرانی سیناژن نیز قرار است تولید مشترکی را 
در زمینه واکسن کرونا با یک شرکت استرالیایی 

انجام دهد.
۴9 شرکت مجوز واردات گرفتند

در شــرایط کنونی که هنوز واکسن های تولید 
داخل وارد مرحله تولید انبوه نشده اند، دغدغه 
اصلی سیاســت گذاران حوزه سلامت و البته 
مردم واردات واکسن است. در چنین شرایطی 
هم دولتی ها به بخــش خصوصی مجوز دادند 
تا بتوانند بــرای واردات واکســن اقدام کنند. 
طبق گفته دکتر محمدرضا شانه ساز، رییس 
ســازمان غذا و دارو، تاکنون حدود 49 شرکت 
بخش خصوصی به اداره کل دارو اعلام آمادگی 

کردند و برای بیش از ۳5 شرکت معرفی نامه صادر 
شــد، اما تا امروز هنوز هیچ یک از این شرکت ها 
نتوانستند مدارک و مستندات حداقلی را که بیانگر 
واردات از منابع رسمی و اصلی باشد، ارائه دهند.
در نهایت اما ۱4 اردیبهشت ماه، رئیس اتحادیه 
واردکنندگان دارو خبر داد: شرکت های واردکننده 
واکسن کرونا در حال حاضر واکسن های خود را 
خریداری کرده اند و منتظر تایید ســازمان غذا و 
دارو برای تکمیل فرآیند واردات هســتند. ناصر 
ریاحی در تشــریح آخرین وضعیت واردات دارو 
توســط بخش خصوصی اظهار کرد: در ابتدای 
کار واردات توســط بخش خصوصی، سازمان 
غــذا و دارو دو مجوز به شــرکت های متقاضی 
برای واردات واکسن کرونا داد. یک مجوز برای 
تایید صلاحیت شرکت های داخلی و یک نامه 
به شرکت فروشنده با هدف معرفی شرکت های 
ایرانی. وی افزود: این دو نامه در همان ابتدای کار 
به طرف های قرار داد تحویل داده شد و قرار داد 
به بهترین شکل ممکن میان شرکت های ایرانی 
واردکننده و شرکت تولیدکننده واکسن کرونا 
بسته شد، اما موارد دیگری همچنان هستند که 

اجازه ورود واکسن را نمی دهند.
ریاحــی ادامــه داد: بــرای واردات دارو های 
بیولوژیــک، شــرکت های واردکننــده باید 
اظهارنامه وارداتی خود را طی نامه ای به سازمان 
غذا و دارو اهدا کنند و این سازمان پس از تایید 
دارو های وارداتی، وارد مرحله دریافت ارز از بانک 
مرکزی می شوند. وی تصریح کرد: شرکت های 
واردکننده در حال حاضر واکســن های خود 
را خریداری کرده اند و منتظر تایید ســازمان 
غذا و دارو برای تکمیل فرآیند واردات هستند 
تا سریعا این دارو ها وارد کشــور شوند. رئیس 
اتحادیه واردکننــدگان دارو اضافه کرد: طبق 
آخرین آماری که از ســازمان غذا و دارو گرفته 
ایم، تاکنون 49 شرکت ایرانی مجوز واردات از 
سازمان غذا و دارو گرفته اند البته دریافت این 
مجوز ساده تر از مجوز پایانی یعنی همان تاییده 

داروی وارداتی است.
 ریاحی روز قبل نیز در یکی از رسانه ها گفته 
بود: هم اکنون فرایند اجرایی کار آغاز شــده و 
امیدواریم با تامین ارز و طی شدن مراحل باقی 
مانده، نخستین واکسن های کرونا که احتمالا 
یک محموله ۱۰۰ هــزار دزی خواهد بود در 
هفته نخست خرداد توسط بخش خصوصی به 
کشور وارد شود. ناصر ریاحی تاکید کرد: قیمت 
واکسن آســترازنکا حدودا پنج تا شش دلار و 
واکسن اسپوتنیک وی حدودا ۱۱ تا ۱2 دلار 
برآورد می شود. البته قیمت نهایی واکسن ها 
بستگی به قیمت روز ارز داشته و با ارز نیمایی 

محاسبه می شود.
به نظر می رســد، وقت آن اســت که وزارت 
بهداشت و درمان موضع مشخصی را برگزیند تا 
علاوه بر نظم در واردات  واکســن و قطع دست 
بازار ســیاه از این میدان، مانع وقفه بیش از حد  
در ورود و توزیع واکسن کرونا شود. برای تحقق 
این امر باید با شفاف سازی  به بخش خصوصی  
و توانمندی که در امر واردات  واکسن باتجربه و 
خوشنام است، احساس دلگرمی دهد تا بتواند با 

قدرت  و دلی قرص گام های بعدی بردارد.

اما و اگرهای واردات واکسن کرونا
بالاخره زمزمزمه های واردات واکسن توسط بخش خصوصی به گوش رسید؛  گزارش

آب اصفهان  
جیره بندی نمی شود

citizen

گفته می شود اولین محموله واکسن توسط بخش خصوصی طی خرداد ماه وارد کشور می شود

 نوسان: مدیر کل پست استان اصفهان 
گفت: با شــیوع کرونا و به دنبال افزایش 
درخواســت خرید و فروش اینترنتی در 
استان اصفهان، رشد این سرویس در سال 
گذشته افزایش ۱8۰ درصدی را داشته و 
ترافیک بسته و امانت در استان نسبت به 
ســال قبل از آن ۶2 درصد افزایش یافته 

است.
حمید باقری با بیان اینکه از ابتدای شیوع 
کرونا تا پایان سال 99، خرید و فروش های 

اینترنتی افزایش یافته است، تصریح کرد: 
در این شرایط نامه ها به بسته های پستی 
با حجم و وزن زیاد تبدیل شــد، از این رو 
امانت های پستی نسبت به سال گذشته 
رشــد ۶2 درصدی داشــت و باید توجه 
داشــت اگر این امانت های پستی از سوی 
مردم جابجا می شد زیان  جبران ناپذیری 
بر سلامت عمومی در ســطح استان وارد 

می کرد.
وی با اشــاره به تعدادی از خدمات پست 

برای جلوگیری از شــیوع ویروس کرونا، 
گفت: راه اندازی واحد پست سیار، توزیع 
سیمکارت های سرپرســت خانوار، ایجاد 
باجه های عصرگاهی بــرای جلوگیری از 
ازدحام مراجعــان و راه انــدازی »هاب« 
منطقه مرکزی کشــور برای کاهش سیر 
مرسولات، بالابردن امنیت پســت و ... از 

جمله این فعالیت ها است.
باقــری یادآور شــد: با توجه بــه افزایش 
۱8۰درصدی ترافیک سرویس مرسولات 

اینترنتی در استان با بسیج تمام امکانات 
موجود و بهره گیری از ظرفیت های بخش 
خصوصی، تلاش کردیم تا بسته ها و امانات 

مردم به موقع تحویل داده شود. 
باقری تاکید کرد: پست استان اصفهان در 
راســتای ارایه خدمات و تعهدات به مردم 
در برنامه های خود تکمیل زیرساخت های 
لازم در هاب مرکزی کشور را دارد تا امکان 
تخلیه و بارگیری به تمام مناطق کشوردر 

کوتاهترین زمان ممکن فراهم شود.

مدیر کل پست استان اصفهان اعلام کرد؛

افزایش 1۸0 درصدی ترافیک سرویس مرسولات اینترنتی 

 نوسان :مجری کل طرح های زیربنایی اســتان اصفهان گفت: با آغاز 
عملیات اجرایی بزرگراه پیامبر اعظم)ص( با هزینه ای بالغ بر یک هزار میلیارد 
ریال، دسترسی مردم دولت آباد به آزادراه شرق اصفهان برقرار می شود.

علیرضا صلواتی  در جلســه پیگیری پروژه های عمرانی حوزه زیربنایی وزارت راه و 
شهرسازی در شهرستان های شاهین شهر، میمه و برخوار، با اشاره به آغاز عملیات 
اجرایی بزرگراه پیامبر اعظم)ص( اظهار کرد: این بزرگراه مسیر راه اصلی دولت آباد 
به آزادراه شرق اصفهان به شمار می رود که دسترسی مردم شهر دولت آباد و همچنین 
مسافران آن خطه را به آزادراه شرق اصفهان تســهیل می کند. وی با بیان اینکه به 
منظور تکمیل کریدور آزادراهی شمال – جنوب کشور، تکمیل دسترسی های این 
کریدور اهمیت دارد، ادامه داد: در حال حاضر 55 کیلومتر از مســیر آزادراه شــرق 
اصفهان مورد بهره برداری قرار گرفته و 8 کیلومتر باقیمانده از قطعه دوم این آزادراه 

نیز به زودی افتتاح می شود.
مجری کل طرح های زیربنایی استان اصفهان با اشاره به مشخصات بزرگراه پیامبر 
اعظم)ص(، تصریح کرد: این پروژه به طول 29.5 کیلومتر و هزینه ای بالغ بر یک هزار 
میلیارد ریال در مسیر اجرا قرار گرفته و مقرر شده که به زودی عملیات اجرایی آن آغاز 
شود تا دسترسی مردم دولت آباد به آزادراه شرق اصفهان را فراهم کند. صلواتی درباره 
مدت زمان اجرای پروژه، خاطرنشان کرد: با انتخاب پیمانکار و آغاز عملیات اجرایی 
مسیر، پروژه در مدت زمان 24 ماه تکمیل شده و مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت. 
وی درباره رویکردهای این پروژه، گفت: اتصال منطقه دولت آباد به کنارگذر شــرق 
اصفهان، اتصال مناطق مهم استان اصفهان به کریدور شمالی – جنوبی کشور و توجه 
محرومیت زدایی و توسعه همه جانبه با اســتفاده از جاده های اصلی از رویکردهای 

اصلی این پروژه به شمار می رود.
مجری کل طرح های زیربنایی استان اصفهان درباره ضرورت اجرای پروژه بزرگراه 
پیامبر اعظم)ص( و طرح تعریض محور اصفهان به حبیب آبــاد، اظهار کرد: محور 
حبیب آباد -اصفهان به طول کلی ۱2 کیلومتر ورودی شــهر حبیب آباد در جنوب 
این شــهر قرار گرفته اســت. صلواتی اضافه کرد: باتوجه به توسعه شهرها، افزایش 
کاربری های حاشیه ای این جاده و افزایش ترافیک مواصلاتی در این محدوده، نیاز 
به عملیات بهسازی و احداث کندرو و احداث دسترسی غیرهمسطح طرفین جاده به 

منظور افزایش ایمنی و سطح سرویس مسیر است.
عضو هیئت رئیسه مجلس نیز در این جلسه با اشاره به اهمیت توجه به اجرای پروژه 
بزرگراه پیامبر اعظم)ص(، گفت: این پروژه در سال های گذشته آن طور که باید مورد 
توجه قرار نگرفته و با ورود مجری کل طرح های زیربنایی استان اصفهان، عملیات 
اجرایی آن آغاز شده است. حسینعلی حاجی دلیگانی ادامه داد: خوشبختانه با تکمیل 
آزادراه شــرق اصفهان، اتفاقات خوبی در این منطقه رخ داده و با اجرای پروژه های 

دسترسی این آزادراه، می توان زمینه توسعه هرچه بیشتر منطقه را فراهم کرد.

اتفاقات خوب در
منطقه دولت آباد

عملیات اجرایی بزرگراه پیامبراعظم)ص( آغاز شد؛
پس از گذشت یکسال و چند ماه از شیوع کرونا گزینه ای که در کنار بحث محدود کردن چرخه همه 
گیری و گسترش این ویروس منحوس مطرح می باشد واکسیناسیون است. پس از گذراندن مراحل  
آزمایش واکسنهای مختلف ،تعدادی از آنها از مرحله کارآزمایی بالینی سربلند بیرون آمدند و مجوز 
ورود به کشورهای مختلف را دریافت کردند. طبق آخرین آمار ،۱۰ کشور امریکا، چین،  هند،  بریتانیا، برزیل، آلمان ، 
ترکیه، فرانسه، اندونزی و روسیه جزو بیشترین دوز تزریق واکسن کرونا از انواع مختلف محسوب می شوند. اما انواع 

روس، چینی  وهندی بیشترین سهم واکسنهای تزریقی در کشور ما را به خود اختصاص داده اند. 
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   دکتر محمدرضا منجذب

در جهـان امـروزی شـاهد یـک همگرایـی و حرکـت به سـمت 
تلفیـق در میـان صنایع، حوزه ها و رشـته های مختلف هسـتیم. 
اگـر تـا ابتدای قـرن بیسـتم مرز بنـدی هایـی بین رشـته ها و 
حتـی حـوزه های دانـش وجود داشـت. امـروزه به مـدد فناوری 
هـای نویـن شـاهد از میـان رفتـن تدریجی مـرز ها هسـتیم و 
حـوزه هـای مختلـف به سـمت تلفیق با یـک دیگـر حرکت می 
کننـد. حـوزه صنعـت نیـز از ایـن قاعده مسـتثنی نیسـت و با 
ورود جـدی فنـاوری هـای تحول آفریـن نظیر هـوش مصنوعی، 
ارتباطـات 5G، بلاکچیـن و سیسـتم هـای رباتیک هوشـمند به 
فرآینـد های صنعتی شـاهد تحولاتـی در تعاریف سـنتی صنایع 

مختلـف از نفـت و گاز گرفته تا لجسـتیک هسـتیم.
صنعت نسل چهارم چیست؟

آلمانـی هـا آن را صنعـت 4.۰ نـام گـذاری کـرده انـد، آمریکایی ها آن را سـاخت 
هوشـمند می نامند و در فرانسـه به عنوان صنعت آینده شـناخته می شـود. از هر 
اصطلاحی که اسـتفاده شـود، شـالوده و ایده همان اسـت: آغاز جهش های بزرگ 

در تعاریـف و فرآیند های صنعتی. 
تاریـخ صنعت همیشـه بـا ورود فناوری هایی دچار تغییرات اساسـی شـده اسـت 
و در ایـن راسـتا کارشناسـان تقسـیم بنـدی هایـی را بـر اسـاس بازه هـای زمانی 
انجـام داده انـد. از سـال ۱784 تـا ۱9۰۰ ورود ماشـین های بخار باعـث تحول در 
فرآیندهـای صنعتـی شـد. بـازه ای زمانی کـه آن را صنعت نسـل اول مـی دانیم. 
خطـوط تولیـد نیمـه اتوماتیـک بـا درون مایـه اسـتفاده هرچـه بیشـتر از انرژی 
الکتریکی از سـال ۱9۰۰ تا 2۰۰۰ تعیین کننده نسـل دوم صنعت به شـمار می 
رونـد. در ادامـه بـا ورود خطـوط اتوماسـیون تمـام اتوماتیک و انقلاب تراشـه های 
دیجیتال سـال های 2۰۰۰ تا 2۰۱7 به عنوان نسـل سـوم صنعت نامیده شـدند و 
از 2۰۱7 تـا امـروز فناوری هایی مانند هوش مصنوعی و سیسـتم های خودمختار 
و مهـم تـر از همه فیجیتال در حال شـکل دهی به نسـل چهارم صنعت هسـتند. 
هـر نسـلی از صنعـت دارای شـاخصه هـا و پارامتر هایی اسـت و به نظر می رسـد 
فاکتور های صنعت نسـل چهارم را باید در ۳ بخش اجتماع، کسـب وکار و اشـیا و 
تجهیزات دانسـت. ضمن اینکـه همزمانی ورود چندین فناوری پیشـرفته در کنار 
توسـعه هرچه بیشـتر تلفیق دنیای فیزیکی و مجازی را باید جزو شـاخصه هایی 
دانسـت که وقتی درباره صنعت نسـل چهارم صحبت می کنیم باید به آن اشـاره 
کنیـم. هرچنـد بحـث در این زمینه ها بسـیار مفصل اسـت اما در ادامـه 4 ویژگی 

کلیـدی صنعت نسـل 4 را مـرور می کنیم.

فناوری های دیجیتال هوشمند و ارتباطات
در صنایـع آینـده، کلیـه دارایی هـای صنعتی از محصـول خروجی خـط تولید تا 
انبـار در همـان کارخانه و همچنین بین کارخانه ها متصل می شـوند. سنسـورها 
در هـر مرحلـه داده هـا را بـه صـورت لحظـه ای مبادلـه می کنند و سـپس برای 
اطمینـان از عملکـرد بهینـه از جمله فرآینـد های نگهـداری، برنامه ریـزی تولید 
و نظـام انبـارداری و توزیـع محصـول ایـن داده هـا بـه صورت هوشـمند مدیریت 
خواهنـد شـد.موضوعی کـه اشـخاصی مانند پاسـکال بریراز صنایـع آلتـران آن را 
سـازمان دهـی مجـدد شـبکه ای بر اسـاس پلتفرم هـای دیجیتال هوشـمند می 

دانند.
ربات های همکار

در حـال حاضـر نـوع جدیـدی از ربـات هـا بـا عنوان ربـات هـای کوبات یـا ربات 
هـای مشـترک در حـال ظهور هسـتند. معمولا ربـات هایی کـه در کارخانه هایی 
مانند خودروسـازی مورد اسـتفاده قرار میگرفتند برای انجام یک وظیفه مشـخص 
طراحـی شـده بودند.امـا ربات های نسـل جدیـد را می تـوان ربات هایی دانسـت 
کـه با سـایر ربات ها و پرسـنل انسـانی تعامـل دارنـد و دارای درصد مشـخصی از 

هوشـمندی بـرای انجام چند وظیفه هسـتند.

واقعیت مجازی
مـدل سـازی سـه بعـدی مجازی محیـط های صنعتـی افق هـای جدیـدی را در 
فرآینـد هـا ایجاد کرده اسـت. با اسـتفاده از واقعیت مجازی می تـوان محصولی را 
بـه صـورت کامل و دیجیتالی طراحـی کرد همچنین می تـوان کل زنجیره تولید 
از موقعیت ماشـین آلات، اپراتورها و سـرعت تولید تا شـبیه سـازی پروسـه ها و 
حـوادث را بـه صورت کاملاً مجازی شـبیه سـازی نمـود. فنـاوری واقعیت مجازی 
در آمـوزش پرسـنل و بحـث HSE نیز بسـیار مفید اسـت و می تـوان از آن برای 
آمـوزش ایمنـی و امنیـت در بحرانـی تریـن مـوارد بـدون نیاز به محیـط فیزیکی 

نمود. استفاده 

تولید دقیق و هوشمند
امـروزه مبنـای سـاخت اکثر قطعـات صنعتی بر اسـاس حذف مواد اسـت و بلوک 
هـای فـولادی، آلومینیومـی، تیتانیوم و .. بسـته به شـکل و سـاختار قطعه نهایی 
بارهـا تـراش خـورده و بـرش زده می شـوند. ایـن روش تولید سـنتی دلیل اصلی 
تولیـد ضایعاتـی اسـت که بعضـا تـا 7۰ درصد از مـاده اولیه را شـامل می شـوند. 
تولید دقیق و هوشـمند دقیقا برعکس این فرآیند اسـت. در این روش با اسـتفاده 
از الگوریتـم هـای هوشـمند دقیـق تریـن شـکل را طراحی مـی کننـد و در ادامه 
قطعـه توسـط پرینتر هـای ۳ بعدی ویـژه از تجمیع پی در پـی لایه های مختلف 
بـرای رسـیدن به شـکل ایده آل پیاده سـازی می شـود. این رویکـرد جدید امکان 
طراحـی محصـولات سـبک تـر، پیچیده تـر و بالقـوه با هزینـه کمتـری را فراهم

 می کند در حالی که رویکرد های اکولوژیکی صنعت را هم بهبود می دهد.

نگذارید عنوان شما را گول بزند! 
اگر نشانه هایی که در این مطلب 
به شــما معرفی می کنیم را در 
رفتار خود می بینید به احتمال 
زیاد در آینــده به یک کارآفرین 
موفق تبدیل خواهید شــد. در 
ادامه با ما همراه باشید تا نشــانه های بیماری کارآفرینی را 

کشف کنید.
شــاید تنها بیماری مفید دنیا بیماری کارآفرینی باشــد! 
چرا؟ به این دلیل که اگر 5 نشــانه این بیمــاری را در رفتار 
خود ببینید، پتانسیل تبدیل شدن به یک کارآفرین موفق 
را داریــد.  "کــن دان" مدیرعامل و بنیانگذار وب ســایت 
Readers Legacy  در یکی از سفرهای طولانی خود 

با حدود 2۰ کارآفرین دیگر ملاقات می کند.
در این سفر طولانی او جلســات متعددی با این کارآفرینان 
دارد و به نتایج جالبی دست می یابد؛ در کنار سلایق و طرز 
فکرهای مختلف که بین آنها وجود دارد، بین تمام آنها موارد 
مشترکی وجود دارد. "دان" این موارد مشترک را به شوخی 
بیماری کارآفرینی می نامد. اگر همه یا تعدادی از  نشانه های 

زیر را دارید، شما هم به این بیماری دچار شده اید. 
اول: فرصت ها را پیدا می کنید: "دان" در گفتگو های متعدد 
خود، متوجه می شــود افرادی که ذاتاً کارآفرین هســتند 
فرصت های فراوانــی را در اطراف خود برای کســب درآمد 
پیدا می کنند. آیا تا به حال شــده در عجیب ترین لحظات، 

ایده های فوق العاده به ســرتان بزند؟ اگر پاسخ شما مثبت 
است اولین نشانه بیماری را دارید.

دوم: برای کار خود وقــت می گذارید: آیا شــما هم وقتی 
مشغول کاری هستید وقت زیادی برای آن می گذارید؟ شاید 
این کار تنها یک پروژه شخصی باشد، یا در اداره اضافه کاری 

می کنید و یا مشغول پروژه ای اجتماعی هستید،
سوم: زیاد سوال می پرســید: یک کارآفرین معمولاً دوست 
دارد جواب تمام سوالات را بداند. آنها همیشه در تلاش هستند 
تا بیشتر یاد بگیرند  و از اینکه ســوال بپرسند هراسی ندارند. 
چهارم:  در جریــان کارهای زیادی هســتید: افرادی که 
دچار بیماری کارآفرینی هستند، هرگز تنها درگیر یک کار 
نیســتند. آنها چند کار را با هم انجام می دهند. معمولاً یک 

کارآفرین بیشتر از یک شغل دارد،
پنجم: نگاه متفاوتی به دنیا دارید: به عقیــده "دان" تمام 
کارآفرینان می دانند که دنیا مکان بسیار کوچکی است. در 
عصر حاضر، تمام مشاغل در سطح جهانی هستند. مشاغل 
مختلف محدودیتی ندارند و در نتیجه محدودیتی برای یک 
کارآفرین وجود ندارد. افرادی که کارآفرین ذاتی هســتند، 

علاقه زیادی به رویاپردازی دارند.
اگر این نشــانه ها را در خــود می بینیــد، می توانید به یک 

کارآفرین موفق تبدیل شوید. 
از امتحان کــردن ایده های خود نترســید و به خود اعتماد 
کنید، شاید روزی کســب و کاری موفق داشته باشید. دنیا 

همیشه به یک کارآفرین جدید نیاز دارد!

به گفته ارونقی، معاون گمرک، رئیس جمهوری دستور فوری بررسی و رفع مشکل 
رسوب کالاهای اساسی در بنادر و گمرک به ویژه بندر امام خمینی )ره( را صادر و 
با پیشنهادات مطرح شده در زمینه ارزی و همچنین موارد مربوط به وزارتخانه های 
صمت و جهاد کشاورزی و همچنین گمرک موافقت کرده است. براساس تصمیمات 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، قرار بر این شد تا در مورد موانع و مشکلات تامین 

ارز، بانک مرکزی رویه تخصیص و تامین ارز کالاهای اساسی را تسریع کند.

طی  تجارت)صمت(،  و  معدن  صنعت،  وزارت  توسط  شده  منتشر  آمار  براساس 
معدنی  صنایع  و  معدنی  محصولات  انواع  از  تن  میلیون  بر 55  بالغ  سال ۱۳99، 
می کند. ارزیابی  مثبت  را  کشور  معدن  بخش  تجاری  تراز  که  است  شده  صادر 

براساس این گزارش، طی یکساله ۱۳99، 55 میلیون و ۱24 هزار و 49۱ تن انواع 
محصولات معدنی و صنایع معدنی صادر شده است که براین اساس، تراز مثبت تجاری 

چهار میلیارد و 27۱ میلیون و 7۰۰ هزار دلاری این بخش اعلام شده است.

تراز تجاری بخش معدن مثبت شددستور ترخیص فوری کالای اساسی صادر شد صنایع آینده 
به چه شکل هستند؟

  آینده پژوهی 

 نشانه
 فلسفه

پنج نشانه بیماری کارآفرینی

نگاره

مدیریت

اغلـب مدیران تـازه کار خواسـته یا ناخواسـته در بدو 
ورودشـان به دنیـای مدیریت به تکیـه زدن به صندلی 
مدیریت و گذراندن سـاعات متمادی در دفتر کارشـان 
گرایـش پیـدا می کننـد و ایـن مسـاله پـس از مدتی 
بـه یکـی از عـادات کاری آنهـا تبدیـل می شـود. اما 
اگر شـما هـم جـزو آن دسـته از مدیران تازه نفسـی 
هسـتید کـه دغدغـه اصلی شـان پیـدا کـردن راهی 
بـرای آفرینـش تصویری مثبـت از خود و سـازمان در 
ذهـن آنهـا اسـت، بایـد بدانید ایـن هدف ارزشـمند 
از طریـق نشسـتن در دفتـر کار قابل تحقق نیسـت، 
بلکـه نیازمند آن اسـت که مدیر با افـرادش از نزدیک 
ارتبـاط برقرار کنـد و ارزش ها و دیدگاه های شـرکت را 

بـه آنها منتقل سـازد.

بر اسـاس تحقیقات دانشـگاه بیلـور، که از مدیـران عالی رتبه چهار 
شـرکت مشـهور و بین المللـی صـورت پذیرفتـه، مشـخص شـده 
اسـت کـه عامـل اصلی موفقیـت سـازمان ها در تشـویق کارکنان، 

ارتبـاط مسـتمر بیـن مدیران ارشـد و کارکنان اسـت. 
بـاز کـردن در اتاق مدیریـت و همچنین حضور یافتـن مدیران در 
اتـاق کارمندان یا سـالن تولید می تواند تاثیر بسـزایی در نزدیک تر 
شـدن مدیران و کارکنان داشـته باشـد. بر این اساس، شکل گیری 
روابـط دوسـتانه بیـن مدیریـت و کارمنـدان هر شـرکت، می تواند 
منجـر بـه این شـود کـه فرهنگ سـازمانی به شـکلی مطلـوب به 
تمام اجزای سـازمان منتقل شـود و پس از آن اسـت که بسـیاری 

از غیرممکن هـا امکان پذیر خواهد شـد.
خلـق تصویری مثبت از سـازمان در ذهن کارکنـان می تواند باعث 
شـود سـخت ترین پروژه هـا از نظـر کارکنـان آسـان و امکان پذیـر 
جلـوه کننـد. امـا تحقیقـات نشـریه HBR نشـان داده کـه فقط 
42 درصـد از کارمنـدان و کارگـران در جهان از شـناختی نسـبی 
و محـدود از ارزش هـا و اسـتراتژی های سـازمانی شـرکت هایی که 
در آن مشـغول به کار هسـتند، برخوردارند و بیش از 95 درصد از 
کارمنـدان یا از بسـیاری از ارزش ها و اسـتراتژی های شـرکت های 

خـود بی خبرنـد یا بـا آن موافق نیسـتند.
عامـل اصلـی ایـن عدم همسـویی، در فقـدان ارتباط سـازنده بین 
مدیـران و کارکنـان نهفتـه اسـت و نتیجـه آن می شـود کـه از 
یکسـو، مدیـران کارکنـان را به کم کاری متهم می کنند و از سـوی 
دیگـر، کارکنـان نیـز مدیـران را افـرادی می دانند که نفسشـان از 
جـای گـرم بلنـد می شـود و درک درسـتی از شـرایط حاکـم بـر 

سـازمان ندارنـد. حال سـوال اینجاسـت که برای حل این مشـکل 
چه باید کرد؟ 

در پاسخ به این پرسش می توان موارد زیر را پیشنهاد کرد:
اول: ارزش هـا و اهداف کلیدی سـازمان تان را به صورت پیوسـته و 

بـه هـر بهانه ای به تمـام کارکنان تان یـادآوری کنید. 
دوم: تصویری روشـن و دلپذیر از سـازمان در ذهن کارکنان پدید 
آوریـد و آن را در تمـام گفتگوهـای کاری با پرسـنل رعایت کنید. 
به عنـوان مثـال اگـر در فرهنـگ شـرکتی شـما دروغگویـی امری 
ناپسـند اسـت، سـعی کنیـد هـم خودتـان راسـتگو باشـید و هم 
دیگـران را به راسـتگویی تشـویق کنید، حتـی اگر گفتن حقیقت 

بـه ضـرر آنها تمام شـود.
سـوم: تصویرسـازی از ارزش هـای مـورد قبـول سـازمان تان را 
به طـور روزانـه انجـام دهید، نـه صرفا در زمـان برگزاری جلسـات 

عمومـی فصلی یـا سـالانه بـا کارکنان.
چهـارم: راههای تحقق اهداف و پیاده شـدن اسـتراتژی ها را برای 
کارکنـان شـرح دهیـد. جیمی دایمـون، مدیر عامل مشـهور بانک 
جـی پـی مورگان که سـه بار از سـوی مجله تایم به عنـوان یکی از 
۱۰۰ شـخصیت تاثیر گذار جهان انتخاب شـده اسـت در این مورد 
می گویـد: »مـن اجرای درسـت و دقیق یـک اسـتراتژی درجه دو 

را بـه اجـرای ناقص یک اسـتراتژی فوق العاده ترجیـح می دهم.«
پنجم: مطمئن شـوید که کارکنان تان پیام های ارسـالی از سـوی 
شـما را به درسـتی فهمیده انـد. برقـراری ارتباط بـا کارکنان فقط 
بـه خـوب سـخن گفتن با آنهـا و انتقال پیـام به آنها نیسـت، بلکه 

نیازمنـد شـنیدن فعال و تبـادل نظر با کارکنان نیز هسـت.

لطفا از دفتر کارتان بیرون بیایید!

! ممنـوع  هـا  خانـم  ورود 

روزانه

دولتمـرد  کِلمِِنسـو،  جـورج  یکـم، 
فرانسـوی که رهبـری فرانسـه را طی 
جنـگ جهانـی اول بـه عهـده داشـت 
گفتـه اسـت ‘امر جنگ مهمتـر از آنی 
اسـت کـه بتـوان آن را بـه ژنـرال هـا 

کرد.’  واگـذار 
ایـن گفتـه او به دفعات توسـط سیاسـتمداران و تحلیل گران و 
تاریـخ نگاران کشـور های مختلـف در زمان هـای ناکامی مکرر 

نظامـی گران مطرح و تکرار شـده اسـت.
دوم، یـک کاندیـد بالقـوه ریاسـت جمهـوری سـخنی دارند به 
ایـن مضمـون که آمـده اند دولت پنهان را سـرجایش بنشـانند.
سـوم، نوار افشـا شـده اخیر وزیر خارجه گرانقدر به زبان ساده 

مـی گویـد هنگامـی کـه یـک بخـش حکومـت مشـغول انجام 
امـری بـوده بخش دیگـری به جـد و جهد مشـغول پنبه کردن 

رشـته ها بوده اسـت. 
حـق بـا کـدام بـوده مهـم نیسـت، مهـم تـر از آن رِشـتن یکی 

پنبـه کـردن دیگری اسـت.
چهـارم ، قدیمی هـای خودمان گفتـه هایی دارند کـه از همه 
حکیمانـه تر اسـت. یکی ایـن: یک آقایی در حالت حماسـی نام 
رسـتم را بـرای فرزنـد جدیـد خودش انتخـاب کرد. بعـد از این 
که او را چند بار رسـتم خطاب کرد شـروع کرد از او ترسـیدن!
پنجـم، در داسـتان عـلاء الدیـن و چراغ جـادو آمـده که وقتی 
جِـن از بطـری بیـرون آمـده دیگـر بـه سـادگی وارد بطـری 
نمـی شـود. و ایـن جن مـی تواند باز شـدن دسـت عـده ای به 

دسـت انـدازی به رانـت و منابع و ثروت های عمومی و سـهمیه 
بودجـه ای و ارز ترجیحـی و مناصـب و قـدرت بـدون نظارت و 

کاهـش مشـارکت مردم و انـواع و اقسـام اجنه نا پیدا باشـد. 
آن کاندیـد بزرگـوار در صـورت تایید صلاحیت و انتخاب شـدن 

کار سـختی در پیش دارد.
 ششـم، بحـث اسـت بین طرفـدران نـگاه به شـرق و نـگاه به 
غـرب، نـگاه بـه بـالا و نـگاه بـه پائیـن و احیانـاً نگاه بـه جنوب 
و شـمال. ایـن فـدوی معروض اسـت کـه هرجـور بخواهید نگاه 
کنیـد بکنیـد، لطفاً یـک نیم نگاهی هم به آسـتین ملـت ایران 
بیاندازیـد کـه بـد جـوری منـدرس شـده، و سـایر نگاه هـا را از 

ببینید. این منظـر 
 آدرسش هست پیگیری منافع ملی‼

چند سخن حکمت آمیز و رخداد های روز

بهای دخالت 
در بازار

زمانـی بـرای خوانـدن دروس اقتصادی 
و تجسـم فـروض مختلف دانشـجویان 
یـا  متاسـفانه  داشـتند.  مشـکلاتی 
خوشـبختانه امروزه چـون اکثر مباحث 
مطـروح در دروس اقتصـادی در معرض 
عینـی اقتصـاد ایـران قـرار دارد، تجربه 
کاربـردی دانشـجویان و اسـاتید اقتصاد 
خیلی بیشـتر از گذشته است. طی یک 
و سـال و انـدی اخیر که قیمتها افزایش 
چشـمگیری داشـته، بعضـا میبینیـم 
سیاسـتگذار در بازارهایـی دخالت کرده 
مـی  یـا  و  سـکه،...(  گوشـت،  )ماننـد 
شـنویم در بازارهایـی قصـد دحالـت و 
یـا سیاسـتگذاری دارد )ماننـد خـودرو، 

مسـکن، بازار اجـاره،..
دخالـت دولـت هـم بـه دو شـکل رایج 
مطـرح مـی شـود: اعمـال مالیـات بـر 
کالاهـا یـا بازارهایی کـه افزایش قیمت 
دارد )ماننـد خـودرو + اجـاره +...( و یـا 
تعییـن سـقف قیمـت بـرای بازارهایی 
همچون اجـاره و ... در نتیجه باید گفت 
در مباحـث اقتصاد خرد ثابت شـده که 
هر دو نوع سیاسـت از  کارایی برخوردار 

. نیست
اعمـال مالیـات بـر کالا موجـب تفاوت 
قیمـت بیـن فروشـنده و خریدار شـده 
و ایـن تفـاوت همـان نرخ مالیات اسـت 
که جـذب دولت میشـود. در این حالت 
درآمـدی بـرای دولـت حاصل میشـود 
که هزینـه آن بین دو گـروه فوق توزیع 
میشـود. ولـی کاهش کارایـی بدلیل بار 
مالیاتی و کاهش رفـاه جامعه اتفاق می 
افتـد کـه بـا توجه به شـیب و کشـش 
دو منحنی عرضـه و تقاضا بین دو گروه 
)تولیدکننـده( و خریـداران  فروشـنده 
توزیـع میشـود. بـرای بـازار اجـاره کـه 
تقاضای آن از کشـش کمتری )نسـبت 
بـه عرضـه( برخـودار اسـت بـار مالیاتی 
بیشـتری بـر دوش مسـتاجران میافتد. 
بعبـارت دیگـر اعمـال چنیـن مالیاتـی 
هرچنـد بـه قصـد بهتر کـرده شـرایط 
بـازار بـوده دو تاثیـر دارد اول افزایـش 
نـرخ اجاره و دوم سـهم بیشـتر مالیاتی 
مسـتاجر از ایـن مالیـات بـر اجـاره در 

مقابـل موجر اسـت. 
در سیاسـت دوم که سیاستگذار ممکن 
اسـت دنبـال کند تعیین قیمت سـقف 
اسـت. مثـلا گفتـه میشـود مـا افزایش 
قیمـت 4۰ درصـدی اجـاره را قبـول 
نداریـم و بایـد ۱۰ درصـد افزایـش یابد. 
یعنـی این قیمت بـازار بالاتـر از قیمتی 
اسـت کـه دولـت تعییـن میکنـد و هر 
کـه در قیمـت هـای بالاتـر معامله کند 
بایـد جریمه دهد )یا مالیـات بدهد(. در 
اینصـورت از قیمت سـقف دولت به بالا 
منحنی هـای عرضه و تقاضا به نسـبت 
جریمـه و تعزیرات دچار شکسـتگی به 
سـمت داخـل شـده و قیمتـی در بـازار 
سـیاه تشـکیل خواهـد شـد بـه مراتب 
بیشـتر از قیمت بازار در شـرایط قبل از 

دخالت سیاسـتگذار .
بـی شـک دخالـت سیاسـتگذار بـه دو 
شـکل مالیـات، و قیمـت گـذاری و یـا 
تعییـن سـقف قیمت منجر بـه کاهش 
رفاه جامعه شـده و اقتصـاد کالای مورد 
سیاسـت را از کارایـی دور مـی نمایـد. 
لـذا اینگونه سیاسـتها توصیه نمیشـود 
و سیاسـتهای دیگری باید دنبال شـود.
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